
je odmevalo po dvorani Kolar-
eeve Univerze v Beogradu, ko je
tovaris Milovan Djilas pozdravil
kongres in predal tudi pozdrave
Tua in njegovo obžalovanje, dt
se kongresa ne bo mogel udeležiti,
ker ima. vaine državntike posle.
Mladina, ki se je zbrala iz vseh
delov nase države tega ni mogla
in ni hotela razumeti. Vsak dan
znova so odmevali vzkliki po dvo-
mni. Delovno predsedstvo je bilo
V skrbsh, da bo moralo prekmiti
z detom kongresa. Tuji gosti, ki
so bili navzoci, so se začudeni
cbracali po dvorani. »Le kaj ne-
ki jim je, tcm mladimt* Kdor je
opazoval je morcd na tihem pri-
znati: »To je manifestacija Iju-
bezni in zaupanja«.

Ljadiha mladina Jugoslavije je
prejela vtsoko priznanje nase do-
tnovine: Red junaka socialistične-
ga dela. V referatu sekretarja CK
LMJ tov. Neoričiča je bilo zaje-
to Vie ogromno delo, ki ga je na-
)a mlada generacija doprinesla v
pretekhh letih, ko je pomagala
dviguti deželo iz rusevin in gra-
diti nanovo.

S tem kongresom je stopila ju-
goslovunska mladina na nova po-
Ija dejavnosti. Potrebe po nepo-
srednem kolektivnem fiziČnem de-
lu mladmskih množic so v tem
Času ze odpadle. Iz parole: »Vsi
V delovne brigade!* se je porodi-
la sedaj druga, nasi družbeni
itvamosti bolj odgovarjajoča: »v
horbo za. socialistično vzgo)o tnla-
dineU Od gesla »mi smo gradili
progo, proga je gradila nas« mla-
dina danes )e m odstopila. Kon-
gres je odločil, da bodo v prihod-
nosti "se organizirali delovne brl-
gade — v novih pagojih, s svetlim
ciljem: zbližati in seznaniti mla-
de Ijudi in jim nuditi kolektivno
vzgojo.

Diskusija }e bila izredno boga-
ta. Zastopnik Bosne je prvkazo-
w.ly kakšne teiave imnjo na vasi,
kako se vztrajno bore proti zao
stalosti, za pravilno šolanje mla-
dine. Delegat iz vrst graničarjev
je preprosto orisal nekaj dogod-
kov, ki )ih doživljajo številni mU-
dinci oh našib mejah vsak dcin.
Mlad Šiptar je v. svojem trdem
narečju z tnočnim glasom razla-
gcd kaj hoče njihova mladina, ka-
ko se sestajajo in se uie pisati. Za-
stopnik tnadjarske nacionalne
tnanjsine in izrazil srečo in zado-
voljstvo sviaje mladine, ki je na-
sla v Jugoslaviji svojo pravo do-
movino. Predstavnik mlade lite-
rarne generacije je govoril o »mra-
ku«, ki ga smatrafo nekateri pes-
niki^ da je nerazdružljiv s pravitn
»bohemom* in o svetlih, dubovi-
tih stremljenjih pri drugih in ka-
ko se vse to prepleta in teži k svo-
jemu lastnemu umetnnkemu izra-
zu. Slovenski zastapnuki $<o govo-
rili o uspelih izobraievalnih teča-
jih, nasi studenti pa o boju za uve-
Ijavijenje demokratičnih princi-
po<v na. slovenskj. Univerzi in o
drugih hudentskib problemib.

(Nadaljevanje na 2. strani)

PoitnJna piačana v gotovtiu

i i L A S I L O

STUDEKTOV

Leto III Ljubljana, 18. marca 1953

Sestanek Univerzitetnega odbora ZŠJŽelimo tesno sodelovanje
Tlazgovor nnšega uredniha s pred-
stavniki Federacije turških šttidentov

V. kongresa Ljudske mladine Jugoslavije se je udeležila kot
gost tudi deiegacija Federacije turških študentov. Podpredsednnk
te Federacije je odgovoril našemu uredniku na nekatera vprašania,
ki jih v celon objavljanno.

Vprašanje: Kakšni so, prosim,
važi vtisi iz Jugoslavije in s kon-
gresa?

Odgovor: Predvsem moram
poudariti svoje veliko zado-
voljstvo nad prijateljskim
sprejemom, ki so nam ga pri-
redili jugoslovanski studenti
in vaša mladina sploh. Kakor
pri nas sem opazil tudi mcd
vami izredno veliko ranima-

manje za življenje obeh dežel
in njune probleme.

Kakor sem tnogel videti je
vas kongres delal zelo demo-
kratično in tudi mi pricaku-
jemo, da bo njegovo delo ro-
dilo nove velike uspehe v de-
lu in razvoju vase organiza-
cije, i katero nameravamo
iskreno čim tesneje sodelovati.
(Nadaljevanje na 3. strani)

Sekretarijat razrešen - Izvoljeno predsedstvo univerzitetne-
ga odbora: Hinko Urbanc, Pavle Šegela, Jaisez Šinkovec in
Rino Simoneti - Tajnik UO je Irena Koie!j
Z delom prično: Odbcr za ekonomsko-socia>Sna vpr^^s^ija,
športni, kulturno-prosvefni in fiskovni odbor ter odfoor za
mednarodne zveze

Olimpijska sKakalnica y St. Mo-
ritzu. na kateri je Gorišek posta-
vil oov reknrd 73 m (prej Bradl

71 metrov)

Zaradi kvaJitetnega napredka v delu naše Zveze se je zadnji
čas vedno bolj kazala potreba po reorganizaciji dela predvsem na-
šega vodecega foruma — Univerzitetnega odbora. Iz.kaza!o se je,
da Sekreta,riat zaradi dela po sekrorjih, ki so 'že davno prerasli
okvir junogljivosti enega samega čioveka, pri nadaljnji demokrati-
iaciji dela, sploh ni več dorasel nalogam, ki bi jih moral izvrje-
vati. Zaradi tega je Univerzitetni odbor obravnaval na svoji zad-
nji sejl dne 16. marca vprašanje reorganizačije. Po sedemurni seji
so bM| spTejett sledeči važnejši zaključki:

Sekretairiat je bil razrežen in iz-
voljeno je biio Predsedstvo Uni-
verzitetnega odbora, ki ga tvori-
jo poleg predsedntka še trije pod-
predsedniki (izvoljeni so bili:
Urbanc Hinko za predsednika, za
podpredsednike pa Šegula Pavle,
Šinkovec Janez in Simoneti Rino).

Po!cg predsedstva bo Univer-
zitetni odbor imel tudi tajništvo.
Posle tajnika bo vršila po izvo-
litvi tov. KožeLj Irena. Vse osta-
lo delo pa bodo v bodoife vodili
izklju<5no odbari, ki bodo v glav-
nem voljeni, ako to le dopušča

SESTANEK CENTRALNEGA ODBORA
"IŠS Novi predsednik CO je Mika Tripalo

iz Zagreba
10. marca Je bil v

sestanek Centralnega
Zveze študentov Jugoslavije, ka
terega so se udeležili tudi de-
legati ZSJ na V. kongresu
LMJ.

Centralni odbor Je razprav-
Ijal o delu Zveze študentov v
zimskem semestru ter o izkuš.
njah posameznih univerzitetnih
centrov v raznih oblikah ak-
tivnosti. CO je ugotovil, da

fmajo Ijubljanski študentje v
okviru ZSJ slabe možnosti za
družbeno udcjstvovanje. ker so
brez materialnih sredstev. Prl
odgovornih forumih je slabo
razuraevanje za kulturne potre-
be študentov v Ljubljani. Po.

V 1 0 0 letih le 3'/. Slovencev več
Pred popisom prebivalstva

V zvezi s popisom prebival-
stva, ki ga bomo izvedli pri nas
konec marca letošnjega leta bo
prav, če si ogledamo nekaj šte-
vilk, ki predstavljajo delež
splošne i7obrazbe, o katerih pa
v teku svojega študija v naših
srednjih šolah in pozneje na ve.
čini fakultet in visokih šolah
skoraj ničesar ne izvemo.

slovanskimi narodi in v primeri
z ostalimi narodi po svetu je

ljudi. Medtem ko se je prebi- delo ,ki še čaka svojega obde-
valstvo po vsem svetu v sto lovalca. Pokazal bi se nam zgo-
letih več kot podvojilo, je šte- dovinski tribut, ki smo ga Slo-
vilo prebivalcev v mali Slove- v e n c i plačali na svoji potl k

socializmu in progresu,
Kako težke so bile izgube v

drugi svetovni vojni, so nam po-
vedali rezultati iz popisa pre-

niji naraslo
stotke.

kbmaj za tri od-

Samo teh nekaj številk kaže
na izredno težke ekonomske po.
goje, v katerih smo živeli v
preteklih sto letih. Dasi Sloven-

bivalstva v letu 1948. V tej voj-
ni so bile izgube žena nižje od

V mesecu januarju letos je ci v svetovnem merilu nimamo izgUb mož. Medtem ko je bilo

jih člankov omenil hitro nara- zadnjih sto letih relativno moč- ^oo moških v Sloveniji, je bi-
ščanje števila ljudi na zemlji. no nazadovali v deležu vsega j 0 j e t a jg^g 1132 žensk na 1000
Vsako uro se poveča število pre. prebivalstva na svetu. Velika m o § k i h N a j t e ž j e i z g u b e m o ž s 0

bivalstva za 3000 m vsak dan za izseljevanja Slovencev na pre- b U e n a D o l e n j s k e m . Naši fantje
približno 70.000 ljudi. Ocenjuje-
mo, da je v letu 1650 živelo na

lomu našega stoletja v zahodno-
evropske države in preko mor-

svetu okrog 545 milijonov lju- j a so bila posledica kolonialnega
dit v letu 1950 pa je živelo na
svetu že skoraj dve in pol mi-
lijardi ljudi.

To ugotovitve pa seveda ne
veliajo za vse dežele enako.
Za malo, poldrugmilijonsko
Slovenijo ocenjujemo število
prebivalstva v letu 1857 na
1,036.000, v letu 1948 pa srno po-

položaja Slovenije v mejah ka-
pitalistično razvijajoče se Av-
stro-Ogrske. Nato sta sledili dve
strahotni vojni, med obema voj.
nama pa novo izseljevanje po
načrtu, ki ga je izdelala pred-
vojna Jugoslavija. Podroben

in možje so padali v letih polne
delovne sposobnosti, največ v
starosti od 18 do 34 let. Zato
življenjsko drevesce po petlet-
nih starostnih skupinah nazor.
no kaže naše velike vojne izgu-
be tam, kjer je izdolbeno, na-
mesto da bi se enakomerno dvi.
galo v piramidi proti svojemu

študij in zgodovinska analiza stoletnemu zivljenjskemu vrhu.
podatkov iz teh preteklih popi-

pisali na istem ozemlju 1,392.000 s n v v primeri z drugimi jugo.
O istem dejstvu govore še

številice 0 ovdovelih ljudeh. Na
Slovenskem smo imeli leta 1948
okrog 100 tisoč vdovcev in vdov,
od tega pa je bilo tri četrtine
žena.

Popis prebivalstva že zdavnaj
ni več samo preštevanje ljudi,
kot je bil še pred sto leti. Da-
nes je to obširen opis ljudi, ki
žive v določeni dobi, opis nji-
hove ekonomsko družbene in
biološke strukture. Dasi je Slo-
venija za svoj ekonomsko druž-
beni napredek plačevala strašeh
človeški davek, se je ekonomsko
hitro razvila in v zadnjih 60 le-
tih znižala delež kmečkega pre.
bivalstva na račun prebival.
stva, ki se preživlja od in-
dustrijsko in obrtno produktiv-
nih gospodarskih panog, za če-
lih 25 odstotkov. V letih 1890 se
je s kmetijstvom preživljalo §e
75 odstotkov vseh Ijudi na Slo-
venskem, v letu 1948 samo še
49 odstotkov!

Največji delež industrijsko.
obrtnega prebivalstva je v se-
vernem delu Slovenije in v
>kraju Trbovlje, malo pa je in-
iustrijsko obrtnega prebivalstva
' vzhodnem delu Slovenije (ra-
en Maribora) in v primorskih

okrajih.
(Koinec na 6. strani)

samezni č!ani CO so v diskusijl
razpravljali tudi o osnutku
univerzitetne"-^ zakona in dali
določene pripombc.

Nadalje je CO ZSJ obravna-
val vprašanje sodelovanja in
zvez m«d posameznirai univer-
zitetnimi centri v državi. Med-
fakultetno sodelovanje, kakršno
so že vzpostavili pravniki, eko-
nomisti in geografi (n. pr.
Ljubljana — Beograd), je treba
poglobiti tudi na ostalih fakul-
tetah. Za izraenjavo informacij
mora skrbeti študentski tisk in
različne publikacije naj prispe.
vajo v posredovanju izkušenj
na posameznih univerzah.

Na sestanku ]e bila formira-
na komisija, ki bo s pristojnl-
mi oblastvenimi in visokošol.
skimi ors:ani skušala rešiti pe-
reče vprašanje absolventskega
staža na tehničnih in medicin-
skih fakultetah.

Centralni odbor Je ob za.
ključku razpravljal tudi o me-
todi svotfega o«elu. Izvodili so
novega predsednika CO ZSJ
tov. Miko Tripala, študcnta
prava iz Zagreba. dosedanjega
sekretarja Centralnega komite-
ta Ljudske mladine Hrvatske in
novega sekretarja CO ZSJ tov.
Miio Nikoliča, štuoenta tehnike
iz Beograda.

Dosedanji predsednik CO ZSJ
tov. Milorad Pešič je nastopil
službeno dolžnost, doseda/>ji se-
kretar CO ZSJ tov. Jakša Bu-
čevič pa je prevzel novo odgo.
vornost v Centralnem komitetu
Ljudske mladine Jugoslavije.

Na zasedanju so bili navzoči
tudi predstavniki študentskih
unij iz Grčije, Turčije in Fran.
cije, ki so sodelovali v disku-
siji in poudarili potrebo tesne-
ga sorielovanja z Zvezo štu.
dentov Jugoslavije

njihov karakter (Jportni in eko-
nomski-socialni odbor). Univerzi-
tetni odbor j e tudi del svojih čla-
nov razporedil na deio v te posa-
mezne odbore, da bi ji!h tako oja-
cil in jim omogočil, da takoj zač-
no z delom ker bi sicer reorgani-
zacijo čufila Zveza, kar bi pri tre-
nutnem zaletu v delu organizaci-
je bilo slabo in škodljivo.

Univerzitetni odbor je sklenil,
da začno z delom sledeči odbori:
Odbor za ekonomsko-so-cialna
vprasanja, Športni odbor, kultur-
no prosvetm odbor, odbor za
mednarodne zveze in tiskovni od-
bor. Po sklepu UO bo v bodoče
zaradi ugleda pred inozemstvom
predsednik mednarodnega odbora
tudi obenem podpredsednik Uni-
verzitetnega odbora.

Naloga predsedstva bo, da pr-
venstveno spremlja celotno poli-
tično dogajanje na Univerzi in iz-
ven nje in temu dogajanju pri-
merno ukrepa. Poleg te naloge, bo
njegova naloga predvsem repre-
zentančna. Celotno funkcijo vod-

da je reorganizacija samo posledi-
ca tega širokega dela.

O vprašanju našega riska je
Umverzitetni odbor pravtako
ra.zpravljail. Soglasno je bilo spre-
jeto mnenje, da je treba ustancrvi-
ti tiskovni odbar, ki naj bi bil se-
stavljen poleg študentov ludi iz
naših starejših tovarižev, ki se da-
nes poklicno bavijo z novinar-
stvom ali drugim javnim delom.

Za urednika lista je bil izvo-
ijen tov. Lipužič Boris, ki je do
fedaj opravljal posle sekretarja
Univerzitetnega odbora. Tov.
Kranjc Stanka bo v bodoče ured-
nik medna.rodne rubrike, tov.
Žlajpah Vlado urednik «portne
rubrike m tov. Golouh Marinka
urednik kulturne rubrike. Mesto
odgovornega urednika je trenut-
no ostaJo nezasedeno in bo UO
spreje! odločitev na svoji prihod-
n}i seji, ki bo 26. marca ob pol
osmi uri zvečer.

Za č!ana jugoslovanske delega-
cije, ki bo sodelovala pri delu
Kongresa Federacije turških štu-
dentov v Ankari 10. aprila, je UO
izvolil tov. Rode Vitjo. Na pri-
hodnji seji bo Univerzitetni od-
bor razpravlial o organizaciji
podiko;miteta WUS v Ljubljani.
potrdi! nove odtore in prejel po-
ročilo o delu komisije za kulturno
prosverno deiavnost studentov, ki
bo zasedala 18. marca pri Cen-
trainem odboru v Beogradu.

Univerzitetni odbor je sklenil,

€.O§!PO!DA
SLOVEN§KI

Na 5. strani

stva bo v bodoče imel izključno da Združcnja, ki ne izpolniujejo
Unh7erzitetni odbor, da se bo ta-
ko dosegla kolektivna odgovor-
nost. Položaj na Univerzi stvar-
no ne dopusča, da bi o življenju
in de!u Zveze študentov odločala
skupina sedmih ali devetih ljudi.
V razpravi se je jasno ebčutila
zavest, da je delo na Univerzi po-
stalo zelo široko in vsestransko in

svoiih obveznosti napram Univer-
zitetnemu odboru v bndoče ne bo-
do mogla vec izkoriščati ugcx1no-
sti, ki jih Zveza pribori svojim
članom (ukinieno bo izdaianje
prevoznih olajšav, gledaliških in
drugih kart in postavljeno ^ r a -
šanie znižanih stanarin v domo-
vih).

Obisk pri preilsedni~
ku Sveta va enanost
in kulturo, tovarišu

RODOLJUBU
ČOLAKOVIČU

Skupina študentov, je bila 11.
t. m. sprejeta pri predsedniku
Sveta za znanost in kulturo. V
pogovoru so naši tovariši iznesli
svoje misli o tesnih študijskih re-
žimih in neurejemh študijskih na-
črcih po našiih univerzah in viso-
kih šolah. Absolventski staž, ki je
marsikje nereaien zaradi neureje-
nih štud'ijskih načrtov, ie hudo
prizadel veliko število naših štu-
dentov. S potekom staža jim pre-
nehajo vse ugodnosti, ki jih sicer
uživa študent. Vse to so resni
prcblemi nas vseh. Tovariš Rodo-
ljub Čolakovič je predlagal de!e-
gaciji, da mu vse takšne težave
temeljito dokumenfirajo in pred-
lože. Razen tega je pripounnil, da
so republike samostojne v svcjiih
odločitvah in da smo študenti
dolžni prlspevati svoje pripombe
in miiljenja fakultetnim oblastem.

Zveza šftadenfov h&
posEaSa delerfaciio

na kon^ro^ rsiladin®
TMB-čSie

Predsednik študentske tnladl-
ne Turčije je na sestanku CO
ZSJ, kateremu je prisostvoval,
povabil ZSJ, da pošlje svoje
predstavnike na kongres tur-
ške mlsaine«, ki bo prihodnji
mesec v Ankari.

Turška in grška študentska
delegacija prvič v Ljubljani
S turško delegacijo dosežen načelen
sporazum o sodelovanju m izmenjayi.
Delegacija je obiskala Štndentsko
naselje, Bled in Kranjsko goro

V dneh 12. in 13. marca je bila v Ljubljani kot naš gost
delegacija turških in grških štučentov, ki je sodelovala pri
delu V. kongresa LMJ. V delegaciji turških študentov sta bila
g. Vedat Ozsan, predsednik mladinskega komiteja republike
Turčije in g. Altan Gole, poapredsednik Federacije turških
študentov. Grško delegacijo pa so tvorili g. Jerom Delendas,
predsediiik Združenja študentov prava v Atenah. g. Jean Pa-
paditnitriu, predsednik Združenja filozofske fakultete v Ate-
nah in gdč. Katarina Petropulu, član Odbora Združenja štu-
dentov filozofije v Atenah.

ZAHVALNO PISMO
IZ NIZOZEMSKE
Ob katastrofi, ki Je prizadela

Nizozemsko je UO ZSJ poslal
sožalno pismo organizacije nl-
zozemskih študentov.

Te dni smo prejeli od nizo-
zemskih študentov pismo na-
slednje vsebine:

Dragi prijatelji!
Prejmite iskreno zahvalo za

vaše pismo, v katerem ste izra-
zili svoje sožalje spričo nacio-
nalne katastrofe, ki je zadela
našo državo.

Mislimo, da ni treba posebej
poudarjati, da bodo izrazi sim-
patij, ki smo jih prejeli iz vseh
držav sveta, dali Nizozemski
moči, da bo laže prenašala teža-
ve in bol te katastrofe.

Prejmite dragii prijatelji izra-
ze našega odličnega spoštovanja.

M. C. A. Klinkenbergh
Predsednik

Turški in grški študenti med nami
Ker člani grške delegacije ni-

so imeli opolnomočenj za skle-
panje kakršnih koli pogodb,
dogovorov ali sporazumov, je
naša delegacija z njimi vodila
le okvirne razgovore, ki niso
presegli sporazuma o izmenjavi
našega tiska in poročil o živ-
ljenju študentov.

Med našitni zastopniki in tur-
ško delegacijo je bilo temeljito
obravnavanih niz važnih vpra-
šanj, ki so zanitnala neposredno
obe stranki.

Obe delegaciji sta sl prvl dan
svojega bivanja v Ljubljani
ogledali ljubljanski grad, ru.
darski in vodogradbeni institut
ter Univerzitetno knjižnico.
Drugi dan pa sta delegaciji ob-

iskali poleg Kranja in Kranjske
gore tudi Bled, kjer so se na-
daljevali razgovori o medseboj-
nem sodelovanju. Zastopniki na.
šega Univerzitetnega »abora so
se sporazumeli s turško delega-
cijo, da bosta obe strani takoj
poskrbeli za efektivno izme.
njavo celotnega študentovskega
tiska in publikacij, ki jih izda-
jata, da bosta medsebojno iz.
menjavali izkušnje v svojem
delu ter novice in poročila o
študientskem življenju, izmenja-
vali svoja stališča do raznih
mednarodnih vprašanj, ki se v
katerikoli obliki tičejo delaštu-
dentskih organizacij.

Obe strani sta se dogovorili,
da bosta skušali doseči mesta

za počitniške prakse ln sicer:
naša organizacija za vodograd-
nje in strojegradnjo, turška de-
legacija pa za prometne grad-
nje, arheologijo, agrikulturo in
arhitekturo. Obe strani bosta
čimprej izmenjali detajlnejže
programe za strokovne ekskur-
zije in za izmenjavo večje de-
legacije funkcionarjev Zveze
študentov, ki naj bi proučili v
Turčiji delovanje in notranji
ustroj Federacije turških štu-
dentov.

Dogovorjeno je bilo, da bo
turška delepacija o vprašanju
štipendiranja razpravljala z na-
šira Centralnim oafeorom, kot
našira za to vprašanje odloču-
jočim organom.

Univerzitetni odbor je obda-
roval obe delegaciji z lepim
umetniško izdelanim albumom
s slikami iz študentske?a živ-
Ijenja in raznih preaelov Slo-
venije.

Gostje so bili navdušeni nad
sprejemom v Liubljani in so
izrazili svoio pripravljenost. da
bodo v svoji sredini delali z
vsemi silami za čim večje zbH-
žanje obeh študentskih orcani-
zacij ter so nsprosili ob slove-
su našega ureaaiika, da v nii-
hovem imenu iskreno pozdravi
vse člane naše organizacije in
jim zaželi mnogo uspeha v nji-
hovem delu.

Obe deleggciii sta obiskali še
Zagreb. Po obisku v Zaerebu je
grška delegacija zapustila Ju-
eoslaviio. medtem ko je ttirška
delegi^cija obisVala še sarajev-
sko univerzo, kjer bo sklenila
dofover 0 posfovanj« športne-
ga rirustva tamka?šnjih štMden-
tov Bosn» v Carigradu in »*•*
katerih drugih mestih Turčije.

l^etalMrgi
za Pc-čifBiSlko zrfeso

Agitacija za ustanovitev kluba
Počitniške zveze se je pričela
že pred konrem zimskega seme-
stra. Precej kolegov se je že
prijavilo in plačalo članarino. V]
teh dneh bo tudii prvi sestanek.

NAŠI V ST. MORITZU - HASSTRANI

tribuna
ZA DEMOKRACIJO



V Akademskem
kolegiju...

Samostojen bilten na medicini

V Akademskem kolegiju, kjer
scdaj stanuje nekaj več kakor
420 študentov hitijo urejati klub.
ske prostore, ki so si jih pripra-
viJi pred necfcavnim. Za potreDe
kluba so pred kratkim kupili 8
šahovskih garnitur. Sedaj pre-
jemajo 27 časopisov in revij. V
»Frešernovem tednu« so izkori.
stili popust za nakup knjig in

Sekcija za socialno medicino
Združenja medicincev je biia usta-
novljena žele pred nekaj meseci.
V teni kratkem času ni držala rok
križem in tako lahko že nekaj po-
točamo o njenem delu v zimskem
semestru:

Dosedaj ima 30 registriranih Čla-

Odbor sekcije je navezal stike
z vodstvom Centralnega higien-
skega zavoda (CHZ), ki je poka-
zalo zanimanje za sekcijo in ji je
nudilo na razpolago dvorano za
sestanek in predavanja, predava-
telje in možnost uporabe raznih
poljudno-znanstveruh filmov. Čla-

nov. Zanimanje za njeno delo pa ni sekcije so vabljeni na vse sestan-
je večje, saj se je drugega sestanka
udeležilo 80 medicincev. Za ta se-

ke na ČHZ-u. Poletj bodo sode-
lovali na akcijah ki jih bo izve-

su za svojo knjižnico kupili 40 S [*P e k s o
v

č l a n i poleg organizacij- de! CHZ^ Širom po Sloveniji.
beletrističnih del.

Na sestanku Studentskeg3 sve.
ta in Upravnega odbora so ko-
legijaši razpravljali o tem, da
bi v menzi in na dvorišču zopet
začeli prirej^ti ples V ta namen
so že sestavilj lasten orkester.
Kolegijaši pripravliajo tudi ure-
ditev nekaterih manjših igrišč,
predvsem za odbojko in košarko.

Kolpgijaši so precej obširno
obravnav.ili vprašanje subven.
cije sa.i so prejeli 1.600 flOO di.
narjev. To pomoč so razdelill
tako, da sn skoraj milijon dinar-
jev uporabili za znižanje stann.
rine sooialno najboli potrebnim,
tako da nekateri stanujejo tudi
Zfrstnnj, ostanek pomoči pa so
tiporflbili za izbol.išanje hrane v
avnjj mpnzl. Posebe) mnramo
poudariti. da so abonenti menze
v Akad<=mskpm kolpgiju s hrano
zelo zadovoljni, kar pa ne mo.
remo trditi za abonentp nekate.
Tih drueih Sfudpntskih menz Ob
rfizdeljev^niu subvpnrij so kole-
fiiaši zaostrili ludi vprašanje
fitudiiskih usr>phov in so ob tei
^riliki izključili iz doma 6 tova.
tlfiev.

!n na ms^u . . .
Tukaj je gtavni probiem ob-

•toj menze. V dosedanjem poslo.
vanju je menza st/ilno imela pri-
m.-;njkljaje in to predvsem lz
dveh vzrokov: prvi vzrok je
visoka režija, drugi pa premalo
abonentov. Studentski svet na
nnspliu ie skušal vpnšanje pri.
manjkljaja rpšit.i tako, da se ie
odločil, da zahteva od vseh sta.
novalcev naselja, da se obvezno
hranijo v tej menzi. Ob tem
skiepu se moramo nuino vpra.
žati, ali ni tak nkrep neumesten
\r\ ali niso skušali tovariši iz
Sveta svojo menzo obdržati z
timptnimi in neaaravnimi sred-
stvi.

Ob rakem stanju }e ja«no, da so
doscdaj in da bodo venemo tudi
vnaprej subvcncije skižile prven-
stveno za kririe prmanjkKijev, ne
pa za izbnljsanje hranc. TovariSi,
ki se hrani''o v tej menzi se priro-
žu«c;o nad kvantiteto in kvalite-
to firane. Menza na ^rudenfskem
naseiju ima rud; maihno meVisni-
zaciio. kar prvdrazuie delo Sma-
trnmo, da <Studenr<:ki sveri vseh
nsših treh men? poiščeio vzroke
tega stania na Studemskam nase-
lju in cim prej oredlagaio Kura-
tori.jiu ustrezne ukrepe.

(N^ da'jpvanie s 1. strani)
Na podlagi diskusij so različne

komiitje izdclale resolucije o učtn-
cih v gospodarstvtt, o vzgoji mla-
dine nu vasi, o mcdnarodmh zve-
2ah ter o včlanjenju Ljudske mta-
dme jugoslavije v Socialisticno
zvczo delovnih Ijudi. Po dolgi di-
skusiji je bil sprejet nov statut.
Kongres je bil zakl)učen z izvolit-
vijo novega CK LMJ, katerega
predwdmk je Miiijan Ncoričic.
Tov. Remskar Tine, sekretar CK
LM$ j e tndi član predsedstva.

Organizacija kongresa je bila
na vnku. Vsak izmed 1200 dele-
gatov si je lahko slednji dan iz-
hral, ali glcdalučc, opero, balet,
driizabni vcčer »Radio Beograda*,
vcčet narodnih ple<ov itd. Vsc te
pnrcditve so se vrsile v čast kon-
gresa in delcgati so po pribodu v
Bcngrad dobili v knjižnici poleg
načrta mesta tudi razpored pnre-
ditev.

Bil )c to res pravi praznik mla-
dine, hi si ga cntil />o ulicab in
dvoranah — in ne samo v Beogra-
dit, temveč tudi v v>ak«m kotič-
ku na"se dizcive, kjer iivi in dela
na"i mladi rod. S.

skih vprasanj sami prfpravili refe-
rat »Duševnost in stress«, o kate-
rem se je razvila živahna diskusija.

Večina članov se zanima zlasti
za psihosomatsko medicino in me-
dicinsko psihologijo. Pripravljeno
je že gradivo za prvo številko bil-
tena, ki ga nameravajo redno
izdajati.

V okviru sekcije so bila or£ani-
zirana zdravstvena predavanja.
ekskurzija v Višnjo goro pa je
zaradi tehničnih ovir odpadla.

ŠTUDENTI PRI
TOV. PRIJATELJU,

načelniku Sekre-
tariata za nottranje

zadeve
Po sklepu množičnega sestan.

ka na Studentskem naselju, na
katerem so obravnavali tudi
vprašanje stalnega bivališča za
študente v zvezi z Uredbo Se-
kretariata za notranje zadeve
LRS z dne 9. I. 1953, je bila
osnovana delegacija 5 članov, ki
je sestavila pismeno vlogo in
jo je predložil.-a načelniku Se-
kretariata za notranje zadeve
tov Pri.iateiju. Studentje smo
razložili tov. načelniku proble.
me, ki so v zvezi s to Uredbo
nastali. Ti problemi so v glav.
nem: bivanje v obme)nem k n -
ju, kajti študentom iz obmejmh
krajev so zamenjali zelene iz.
kaznice za modre, stanovanjski
problemi, ki se pojavljajo v
zvezi s tem v kraju dejanske^
stalnpga bivališča, vo.iaščina ter
problpm voznih olajšav. Tovariš
načelnik je obljubil, da bodo o
vseh teh problemih razpravljali.
Upamo, da bo to v najkraišem
času ure.jeno v zadovoljstvo
vseh ljubljanskih študentov.

S-k.

Za začetek poletnega semestra
sra v načrru dve predavanji, eks-
kurzija in izdaja prve številke
biltena.

Akacfemski ples
v Ki*anju

V soboto 7. marc.g je priredil
akademski klub v Kranju ples.
To je bila prva študentska pri.
reditev v domačem mestu. Po
nepopolnih intormacijah je pies
Iepo uspel, kar predstavlja m
novo ustanovljeno društvo ve.
lik uspeh, za Kranj pa prijeten
dogodek. V. K.

•

Priprave *•* fjostova-
njt našift Jet<lturtto-
umpfniških sknpin
V glavnem so zaključene pri-

prave za obširne turneje Aka-
demskeg-T pevskega zbora, Aka.
demske folklorno-plesne skupine
in Akademskega amaterskega
gledališča Na turne.iah bodo ti
klubi priredili gostovanja pred.
vsem v večjih mestih LRS in
okrajnih središčih, v Savinjski
in Vip^vski dolini, med Celjem
in Mariborom, na Krasu, STO
in morda tudi v Prekmurju.

Popravek!
Prešernov nagrajenec z Agro-

nomske fa.kulrere je Čctina Lojze
in ne Janez, kakor je bilo pomo-
toma objavljeno.

Uprava TRIBUNE obvešča vse
naročnike, da bomo usfavili po-
šiljanje lista vsem tistim, ki ne
bodo v najkr.ajšem času porav.
nali zaostale in tekoče naroč.
nine. Naročnino lahko plačate
v Upravi vsak dan, razen v pe.
tek, od 12.30—13. ure oz. na naš
tekoči račun: KB 606-T-841.

V »Naših razgledih« (14. III.
1953) objavlja univ. prof. dr. G o
ričar Jože članck pod naslovom
»Za tehcnejše razpravljanje o vi-
sckošolskih vprašanjih«, ki pred-
stavlja odgovor na članek »Zahte-
vamo, da nas zakon bolj uposte-
va«, ki stno ga objavili v zadnji
številki nasega lista.

Uvodoma piše dr. Goričar o
potrebi seznaniJnja javnosti z vi-
sokošolskim; p bemi, pri čemer
poudarja, da st v nekatcrih prime-
rih p:še tako, da si bralec ustvar-
ja nepravilno predstavo o razme-
rah na visokih Žolah. Tak način
0'pisov.inja oČita članku v »Tribu-
ni«. Predvsem se je dr. G.oriča.r
dotaknil dveh prediogov študen-
tov.

Ko obravnava vpralanje javno-
sti sej univerzitetnih organov, pra-
vi, da b! »nepoučeni bralec kate-
remu je tisk v prvi vrsti namcnjen,
utcgnil sklcpati, da se seje univer-
zitetnih oblasti nckaksni misteri-
ozni sestankj zarotniikov, k: svoje-
voljno kroje usodo študcntoin«.
Da bi bili študcnri nepouČeni bral-
ci se nam zdi malo verjetno, pri-
pooiba o mistcrioznih sestankih
zarotnikov pa zaudarja po detek-
tivkah, s cemer stremlienje itu-
dentov v zvezi z zakonom, n:ma
nobenega stika. Nadalje navaja,
da dvomi, da bi javnost sej pri-
pomogla za uveljavljenje in po-
glabljanje demokratičnosci dela
pri čemer navaja kot bistveni ar-

gurnent: »Javnost sej bi uregnila
nmoge člane ovirati pri iznašanj.u
in utemeljcvanju mnenj in pred-
logov. Za dcmokratizacijo de.!a
univerzitetruh organov pa je po-
trebno, da vsak njihov član svo-
bodno in neovirano iznaša in za-
stopa svoje mnenje in da ie raz-
vija boj med nasprocnimi mncnji.
Temu pa javnost sej ne bi kari-
stiia, pač pa bi takšno demokra-
trzacijo dela v univerzitetnih or-
ganih zavrla.« Iz tega zakljucuje
potrebo po zaprtih sejah. Potein-
takem je demokrarizacija sej za-
jamčena ia zaprtimi vrati, ter če
jo hočemo poglobiti, postavimo
pred vrata lahko še komornika.
Nastaja pa vptasanje, kaikšna so
*eda,j iznaJanja in utemeljevanja
predlogov, katera bi javnost za-
virala? Tu prav gotovo ne gre za
trcmo pred občinstvom, saj pre-
davatelji nastopajo pred Štcviinim
avditorijem. Morda pa so mnenja
taka, da bi jih pred javnostjo ne
hotcli a!i mogli zagovarjati ncka-
teri člani? V širšem krogu vedno
vsak boli pretehta syoia rrmenja.
Ni nam znano, da bi javnost do-
slej kdajkoli ovirala demokrati-
zacijo, svobodno in neovirano iz-
našanje mnenj, temveč ravno na-
sprotno. O misterioznih sejah do-
scdaj študenti nismo govorili.
Mcvrda bomo pa začeli o tem raz-
mišljati, ker se nekateri naši pre-
davatelji tako krčevito branijo
javnosti in navajajo za to proti-
slovne argumente. Predlog o iav-
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Tovariši akademiki!

iŠČSTE ANTIKVARICNO IN
5OVO KNJiGO VSEH VRST

ZNANOSTI V KNJiGARNi

Mladinske knjige
LJUBLJANA, Nazorjeva3
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BITI FUNKCIONAR NI
še tnan,j pa to pomcni biti tarča #a
»lonatnerne napa o g J e d a I i y d s t i h d e s e t i h d n e h me,d

premiero in študentsko predstavo
mogli prodati vsch

V zadnji številki »Tribune«
smo brali čianek, kjer anonimen
piscc pod nasiovom »Biti funkc.o-
na.r ni monopol« pripoveduje ne-
kaj stvari, »ki ga že dolgo bodejo«,
kot pravi v uvodu. Še pred tem
pisec ugotovi, da premalo pozna
»celotno dejavnost na Univerzi,
da bi si mogel lastici pravico,
ocenjevati njihovo delo«. S tem,
da piscc premalo pozna dejavnost
na Univerzi, se popolnoma stri-
njam, saj je to vidno iz vsega
članka in bi mu tcga ne biio treba
posebej poudarjati. K drugemu
dclu citiranega stavka pa pripo-
minjam le to, da nekoHko za-
udarja po demagogiiji; najprej se

Ireči pra-vici do sodbe o nekih

m nismo
vstopnic.

Drugo vprašanje: ali se je sploh
kdo od odgovornih tovarišev po-
zanimal za možnosri študentskih
predsrav v teh dveh gledališčih?
(Mestnem in Šentjakobskem). Od-
govor: Urcdništvo »Tribune« je
tik ob omenjenem članku objavilo
obvestilo sekretariata, ki sem ga
napisal iaz in ki se glasi: vstopni-
ce za predstavo ZŠJ v Operi,
Drami in Mestnem gledailižču naj
dvignejo... itd. Kar se pa tiče
Sentjakobskega gledališča: ker pre-
cej točno — rekel bi, po poklicni
doilžnosti — poznam kvaliteto
predstav Šentjaikobskega gledali-

stvareh, nato pa o njih soditi v Šča, dvomim, da bi lahko napolnili
rakem tonu, ki pn nas ni v nava- dvorano Šentjakobskega g-ledališča
di, ne morem imeno.vau drugače s študcnti nekajkrat na leto, ker
kot demagoško. ^^.

V na.daljcvanju ž]anka pisec po-
stavlja nekaj vprašanj, ki jih je
ureclništvo daJo nacisniti v kurzi-
vu. Prvo vprašanje: Zaikaj vse do
dancs niimam.o sivojih kinemato-
grafskih predstav po znižarih ce-
nah? Odgovor: Po znižanih cenah
smo v lanskcm študijskcm letu
imeli kinematografske predstave.
Uprava kinematografov je štu-
dentske predstave uvrščala v spo-
rcd deset dni po premieri; da bl
bile pre-dstave pred premiero ali
pa takoj po njcj, na to ni pristala.
Zaradi tega smo nekajkrat imeli
izgubo, ker So si žtudenrje film

študentje že tako redko zahaja-

Tretje vprašanje: ali se je že
sploh kdo obrnil na Medzaložniški
svet? Gre za nabavo knjig štu-
dentom po znižanih cenah. O tem
vprašanju pravi —j tudi tole: »Re-
cirno slavisti bi prav radi imeli
svojo knjižnico z leposlbvn:mi
knjigami«. Kar se tiče slavistov,
so si oni to stvar že zdavnaj ure-
dili in dobivajo vse knjige, ki jih
je mogoče dobiti po znižanih ce-
nah, na ta način. Kar se pa tiče
dogovora z Medzaložniškim sve-
tom: to bi bilo mogoče organizi-
rati, bi se pa s centralnim dogo-
voroni stvar toliko kompiicirala,
da je bolje, če vsako združenje
organizira stvar zase. Vrsto knjig,
od tehniskih do leposlovnih, ki jih
izdajajo različne založbe, bi bilo
mogoče nabavljati (potrebna je
namreč snbskribcija) in razdelje-
vatj le z večjim aparatom, mcd-
rem ko lahko posamezna združe-
nja stonjo to brez večjih težav,
ker potrebu:jejo knjige samo ene
stroke.
(NadaJjevanje na zadnji strani)

Za tehtnejše razpravljanje

nosti sej ;e važen vendar minima-
ien. N*dalje kritiz-ira primerjavo
univerzitetnih organov in ji očita
mehaničcn način.

V zvezi s sodelovanjem študen-
tov s profesorji in javnostjo sej pa
pravi: » . . . da se more res plod-
no scxlelovanje med študenti m
prcdavatelji razvijati v prvi vrsti
na ravni oblikovanja študenta v
resnično visoko kvalificirancga
strakovnjaka« ter dvomi, ca bi
javnost sej pogilobila plodno sode-
lovanje. »Nikakor pa ne more takL
nemu sodelovanju koristiti tale
,dovtip', ki ga ,Tribuna' objavlja
v isti številiki: ,Alj veste, da je
študent prvega letnika prava Gra-
hor Andrejčck ,zašpecal' profc-sor-
ju, da je nekdo študiral samo tri
dni'« . .. »Le kako more ,speca-
nje' koristiti sadelovanju in s
kakšnim namenom vpleta Grahor-
ja v problem javnosti in sodelova-
nja? Vcčkrat je namreč trcba za
,argumentacijo' dobiti 'neko dej-
stvo pa čeprav z vsem nima no-
bene zvtze in je privlcčcno za la-
se. Iz pisanja o sodelovanju, jav-
nosti scj prehaja na Grahorja in
daje sledeč zaključck: ,Bojim .se.
da je diskusijo In predloge k
osnutku zakona o univerzah pri
mnogih kudentih vodila predvscm
ielja, da bi si na škodo temeljite
srrokovne izobraz.be Čim bolj olaj-
šali študij in izpite.' Blesteč po-
klon študentom in njihovi orga-
nizaciji! Ali je avtor članka pri-
sostvoval kaki diskusiji študen-
tov o zakonu, ali pa se je ta misel
porodla v kabinetu brez javnosti,
ki je ovira svobodnemu izmcnja-
vanju mnenj, da je prišel do tako
presenccljivcga zaključka? Ali je
morda mnenja, da naj bi študenti
profesorjem referirali o kolegih in
bi to po«tala oblika sodelovanja?
Grahorjev primcr ne spa<ta sem,
znano pa je, da je in bo .Tribuna'
krimirala siabe študente in je ta-
ko očitanje neutemeljeno. Vse to
j e le čudovita kombinacija. Vple-
tati v problcm osnutka zakona ta-
ke zadeve in iz njih delati zak-
ljučke ne more biti v skladu z zah-
tevo, ki jo pisec članka postav-
lja saim v čianku, ko pravi, da
naj nosi to razpravljanje pcčat
tcbtnosti in utemeljcnosti. Smatira-
mo, da je tako analiziranje naše-
ga prizadevanja za univerzitetni
za.kon žaljivo in neresno.

Ko pa govori o možnosti pri-
tožbe Študencske organizacije na
sklepe fakuJtetnih svetov pravi,
da ji; to v nasprotju s predlogom,
da naj ima študentska organiza-
cija v fakultetnih in univcrzitet-
nih sver.h svoje predstavnike, ki
konc!rio sprejemajo te sklepe. Tu
mi ne vidimo protislovja. Mar za-
htevamo. da naj ima študentski
predstavnik pravico veta ali kaj
podobuega. Pri tem gre tz to.
kakšno vlogo bi imel predstavnik
ZŠJ v svetih.

Zaključek tega pa je lahko isti,
kot v članku dr. Goričarja: »Le s
tehtnim utemeljenim, prcdvsem pa
konkretnim razpravlianjem o
probleniih naših visokih šo! bomo
uspeli vzbuditi pri delovnih lju-
c'.eh in pri vsej naši iavnosti risro
zanimanje za slovensko univerzo,
ki Je tej znanstveni pedago^ki
ustanovi potrebno in, ki ga tudi
zasluži.

Na zadnjem sestanku kluba
»Ljubljanski Univerzitetni ples-
ni orkester« smo prediskutirali
članek z istim naslovom v zad-
nji številki Tribune, s katerira
se pa nikakor ne moremo stri-
njati. Nepodpisani pisec je s
tem člankom povzročil med čla-
ni kluba več jedkih opazk, kot
konstruktivne kritike. Iz disku-
sije, ki smo jo imeli, lahko pri-
pomnimo sledeče.

SKUD je razpustil Studentski
plesni orkester jeseni 1951, ker
zaradi nesoglasij med člani or«
kestra in brez strokovnega vod.
stva ni mogel več obstajati.
Kmalu potcm smo uvideli, da
bi lahko z novimi člani sesta-
vili veliki orkester. Prosili smo
upravo SKUD za prostore in
pričeli z vajami. Sestaviti tak
ansambel ni lahka stvar. Zato
smo njegovo homogenost dose-
gli šele jeseni 1952, ko smo pri-
čeli nastopati v javnosti. V tem
času je sledila reorganizacija
SKUD in smo bili kot vse osta-
le sekcije razpuščeni. Na pred-
log Univerzitetnega odbora smo
ustanovili svoj klub, prvi te
vrste pri nas, ki je prvič ostal
organizacijsko samostojen in si
izdelal klubski pravilnik po sta-
tutu ZSJ. V čem vidi pisec ne-
izpolnjevanje statuta, ko pa ob-
stojamo kot klub šele nekaj me-
secev? Morda mu je dala povod
za to zahteva po avtobusu ali
pa visoko zaračunavanje našega
ansambla? Pisec mnogo pove,
ne pove pa dejstev, za katera
nas lahko dejansko dolži. Vpra,
šujemo se, kako bi si predstav-
Ijal za 17 članski ansambel ne-
verjetno nizek honorar? Naj po-
drobno prouči nasleden primer:
Odbor Združenja medicincev je
imel brucovanje in se zanimal
za naš orkester. Vsota 17.000
din za 17 ljudi mu je bila ne-
verjetno visoka, zato se je raje
poaodil z nekim ansamblom 6
ljudi za vsoto 12.000 din.

Oglejmo si zadevo z avtobu-
som. MAK je angažiral za aka-
demski ples nek plesni orkester
iz Zagreba za precejšnjo vsoto.
Ker je omenjeni orkester ude-
ležbo odpovedal so zastopniki
MAK prihiteli k nam. Oni so
nam ponudili honorar, ki je bil
mnogo manjši od honorarja za
zagrebški orkester. Razen tega
bi prireditelj lahko angažiral
Mariborski pleani orkester (iz-
datki bi bili manjši), je pa na
vsak način hotel, da igramo mi.
Postavili smo zahtevo prevoza
z avtobusom zato, ker je poto-
vanje z vlakom, ki mu sledi
takojšnji 6 urni nastop, dejan-
sko naporno in prevoz instru-
mentov ter ostalih r^kvizitov
zelo otežkočen. Ob tej zahtevi
smo bili mnenja, da nismo manj
vredni od Zagrebškega orkestra
kateremu bi verjetno izplačali
omenjen visoki honorar. Pou-
darjamo, da smo bili mnenja,
da je naš nastop v Mariboru
združen z velikim naporom in
stroški, kar pa zastopnik MAK
ni upošteval. Da bi se stroški
nekoliko zmanjšali, smo z ra-
zumevanjem privolili v polur-
no radijsko oddajo, za katero je
prejel honorar MAK, čeprav bi
bili naij upravičeni mi. Vpra-
šujemo se, na kaj bi se pisec
oprl pri izf'-1 kazni? Kot je
videti, mu niso po volji naši
honorarji. Verjetno se ne zave-
da, da je obstoj takega ansamb-
la združen z večjimi izdatki,
kot jih more kriti klub sam.

Poudarjamo to: vsak član naše-
ga orkestra lahko najde s svo-
jim instrumentom zaposlitev v
manjših diletantskih ansainblih.
Ker pa smo vsi študentje, smat_
ramo, da je edino pravo mesto
našega delovanja klub ZSJ. Naš
ansambel je verjetno edini ama-
terski plesni orkester v FLRJ
in mislimo, da bi nam pisec
mnogo bolj koristil z razglab-
ljanjem o našem bodočem delu,
kot pa s podobnimi neutemelje-
nimi članki.

Odbor kluba

in Ijubljanski
Univer&itetni
plesui orkentcr

26. februarja je priredil MAK
v Mariboru akademski ples.
Clani MAK so imeli pri tem
polne roke dela, ves teden prej
si jih lahko videl, kako so ure-
jevali veliko dvorano ter ostale
prostore »Uniona«. Udeležencev
je bilo nekaj nad 1100. MAK
je organiziral prenos sporeda
preko »Radia Maribor«. Pokro,
vitelj tega 23. tradicionalnega
plesa je bil rektor Univerze
prof. Zvvitter Franc, na prire-
ditvi pa ga je zastopal pro-
rektor tov. Copič.

Poglavje zase je bil Ljub-
Ijanski univerzietni orkester.

MAK se je že prej dogovarjal
z nekaterimi orkestri, ki bi pri.
šli v poštev za Akademski ples.
Najprej so angažirali Cernjulov
orkester iz Zagreba, ta pa je
udeležbo odpovedal, zato so sa
obrnili na LUPO. Ta je ude-
ležbo obljubil s pogojem, da
prireditelj oskrbi prevoz s Put-
nikovim avtobusom. Ker je bil
MAK v stiski, je moral spre-
jeti tak pogoj. Prevoz je stal
20.000 din.

Ker je orkester zamudil tri
četrt ure, so se sporazumeli s
prirediteljem, da je igral na-
mesto do dveh, do tri cetrt na
tri. Točno ob dogovorjenem ča-
su je orkester prenehal z igra-
njem, ne da bi napovedali zad-
nji ples. Takoj za tem je or-
kester izginil brez vsakršnega
obvestila. Odpeljali so se z av.
tobusom v Ljubljano in tako
onemogočili orkestru ASK, ki
je igral v baru, da bi se z istim
avtobusom vrnili v Ljubljano.

Na tak način je LUPO na-
pravil MAK nepotrebne skrbi
in stroške, saj so morali pla-
čati še enkrat vožnjo orkestru
ASK (2300 din). Mislimo, da
orkester, ki posluje tako na
škodo raznih študentskih Zdru.
ženj in klubov, ni vreden, da
nosi naslov Ljubljanski Univer-
zitetni plesni orkester.

Cisti dobiček z »Akademske-
ga plesa« je namenjen »Tovari-
škemu skladu«, ki je ustanov-
ljen pri MAK in iz katerega
bodo dobivali materialno pomoč
naši socialno šibki kolegi.

S—k

Občnl zbsr društva za
razlskovanje jam

Na občnem zboru Društva za
razisikovanje jam in Krasa ni bilo
»brezpiodnih« dabat. Vse je biio
tako čuJovito pripravljeno, u-reje-
no, pciika-no m skrbno zloženo,
da bi se tisti hip, ko bi kdo hotel
pocresti eno samo bilko mogočne
stavbe nedemokratičnega (vsemo-
gočnega) vodstva, sesedla nanj ce-
Totna zgradba in ga pokopala pod
seboj. Dnevni red je bii sestavljen
nekako takole: tri ali štiri poro-
čila, diskusija k poročilonn in ra-z-
noterosti. Kje so volitve, ki so obi-
čajne, bo vsak začuden vprašal.
Pa se ni čuditi. Tu je v$e modiro
ureieno, da volitev sploh ni treba.
Nad štirideset let stara pravila
zagotavljajo nezmotljivemu vod-
stvu varne odborniške stolčke kar
za tri leta naprej in gorje mu, ki
bi se jih dotaknil le s prstom!

Društvo ni mlado; če so že pra-
vila toliko stara, bo LmeJo tudi
drustvo nekako tohkšno življenj-
s'ko dobu, človek bi po \sem tem
sodil, da so v njein ljudje vseh
mogočih starosti od mladih gim-
nazijcev prclko 25-letnih mladeni-
cev pa do na»jsta;rejših — ustano-
viteljev. Če pogledamo številke,
pa vidimo, da je velilka večina sta-
rih, kupček mladih in nič sred-
nj:h!!! Le kaj je temu vzrok? Člo-
vek iz go.!ih števiJk iahko spazna,
da v društvu pač nihče ne skrbi
za naraščaj, da mu je ta deveta
briga, če že ne v rrapotje in da bo
Čez dvajset a;li celo desct let slika
taka, kakiršna je bila pred usra-
novitvijo. S tern se bodo jame na
Žalah polniie, kraike pa bodo
osamele!

Mladina pa hoče dejanj in je za-
zaradi tega tudi v javnosti prace-
stirala — a govorila je giuhim

' ušesorn. Vodstvo društva na pro
teste sploh ni odgovoriio in zato
je pač vsak pričaikoval, da bo obc-
ni zbor prelomnica, da bo konČaJ
s poiitiko sebičnosti in sektaštva
in ignoriranja ter sprejel mlade
medse. Pa se je krepiko zmotil.
CtsČIu" zbč)Y" je "53irro potrdtf def-
stvo, da je v jamskcrn društvu ne-
kaj gnilega, da je društvo le za ne-
katere in da bo še dolgo ta,ko, Če
ne bo nekdo prijel za vile in po-
spravil z umazanijo. Kar tako pa
tudi niso mogli prcko. Sprejeli so
sklep, da se napetost, ki je povziro-
čiila, da je med peščico nrkdih in
med starimi nasta.1 prepad, oib-
ravnava na razši.rjeni seji društva.
Tain bo zopet vssinogoče vodstvo
presekalo nit in zavezalo usta vse-
kakor v besedn&m boiju neizkušcni
mladini. Da, in še en sklep je bil
nujen, glasovanja o njem seveda
splota ni bilo. Društvena pra^ila,
ki so po Štiridesetih letih jpač »že
zastarela« bodo spremenili. Dru-
štveno vodstvo — se pravi odbor
oz. nekaj članov odbcra — jih bo
spremenilo, po svoje prikrojilo, [n
vsi bodo na oibčnem zboru pamet-
no p.rikimali, če bo kdo protesti-
ral, bo to »brezplodna« debata in
spet bodo stoiloki varni za tri leta
naprej in nazaij.

Tn vendar je v Postojni po hu-
dih bojih csnovana sekcija krepko
zaživela. Da je zmožna samostoj-
nega deia, je pokazala z delom in
na občnem zboru predlagala, da
bi se imenovaia za podružnico.
Toda pozo-r! Konkurenca! Kaj bi
le bi!o, če bi nje izsledki imeli
drugačen naslov, ne pa naolov lju-
di, ki sedaj vedrijo in oblaeijo v
odboru? Ne, tako pa ne! Potrebno
je rujprej spremeniti praviia, jih
sprejeti posebej na občneim zboru,
rncdtcm pa bo že čas pokazal,
kako bo Kakor, da občni zbor ne
bi imel te kompctence in zato se
stvar krepko zavlečel

Društvo torej sloni na trdnih
»deinotkratičnih temeljih*, tako
trdnih, da je potrebna cela mno-
zična revoiucLja, da jih bo lahko
omajala!

Toda mladina je le hotela svo-
je. Prcvidno je odprla usta, pa so
»brezplcdno« debaro takoj ukinili.
In ko je bil v tatkem vzdušju zbor
zaključen, si zmeden osral pred
univerzitetnim poslopjem in nisi
vedel, ali si prisostvoval oWnemu
zboru Drušrva za raziskavanje
;a,m ali komediji, kjer se norčujejo
iz vsega dcmokratičncga in p*-
štenega.

Član M. M.

TRIBUNO

„ T R I B D N A '
Glasilo Ijuhl janskih študentuv - Odgovurni urednik:
Bons Mikoš, abs teliu — Naslov uredništva in upra-
ve: Trg Revolncije 11/1. telefon 21-571 — Letna naroč-
nina 200 din, polletna 105 din, četrtletna 55 din —
Izhaja 3. in 18 v mesecn — Tisk Tisknrne Slovenskega

nnn^^cvnlfo R• i!<f>nisov nc v r a r a m o
Telfoči rafun pri KB fiO6 - T - 841

Med
"Kapniki"MONOPOL

Študentski plesni
orkester!!!

o visokošofskih vprašanjgh
Akademski ples

v Mariboru



Finančno poročilo
studentske Samopo-

moči zn februar
I. Dohodki 89.428 d:n.
II. Izplačilo pomoči: a) Uni-

verza 86.000 din; b) TVŠ 61 400
din; c) MVS 27.200 din; d) Aka-
demije 11.000 din.

Skupaj 185.600 din.
III. Posojila 8.000 din.
Odbor Študentske Samopomoči

bo odslej objavlja.1 v našern listu
mesecna fjnančna poročila. Ta>o
bo v grobih obrisih informira! šru-
dentsko javnost o šinai in potre-
bah^svojcga delovanja. V prihod-
nji številki Tribune bo Odbor ob-
javjl osnutek Pravilnika poslova-
nja, ta.ko da bodo združenja iah-
ko stavila dopo!ni!ne predloge in
bodo istocasno seznanjena j krite-
riji po-deljevanja podpor.

Klitb Voeltniske
t f»z€> nn gradbcni
Pred nekaj dnevi JO imeli na

gradbeni fakulteti prvi sestanek
Počitniškf Zveze, na katerem so
«e č;an: spoznali s strukturo orga-
nizacije.

ŠTUDENTSKA
NEDELJA

Ustanovili smo k!ub študentov
iz Brežic in okolice, ki študuajo
v Ljubljani in Zagrebu, vendar
ostalo pa ;e le pri ustanovitvi,
dlje do letošnjih semestrainih po-
ČUnic nismo prišli. Zopci smo
R&mreč odšli vsak na svojo fakul-
Wto in pod vplivom študija po-
zabili na klub. Na počknice smo
prišh z določenimi cilji in nalo-
gami. Na naših ramah bo v vc-
lLki meri priprava in izvedba 600
letnice Brežic. Maturanti nas z
odprtimi rokami pričaku'tjo, da
bodo zvedeli kaj o študiju na fa-
Jsulterah in tako najlažje oprede-
liii svoj nada.ljnji Študij. Osred-
nj'; do-go-dek za brežiške Študente
pa bo »študentska nedelja«, Tedaj
botno s ^portnim in kulturnim pro-
gramoiu pokazah prebivalsrvu
Brcžic, da smo sposobni, da se zna-
mo prijeri tudi resnega dela.

Geografi
gredo v Beo«irat!
Pred kratkim je študentski

kiub geografov v Ljubljani nave-
tal tesne stike z beograjskim štu-
demskim geografskim klubom
»Jovan Cvijič«. Realna oblika so-
delovanja bo med drugimi tud:
atrokovna ckskufzija naš-h štu-
<ientov geografije, ki jo bodo or-
ganizirali v dneh od 20 do 22.
t. m. v Beogradu. Prihodnji mesec
pa bodo prišli na podobno ekskur-
zijo v Ljubljano beografski stu-
denti geografije s podobnim klu-
bom v Zagrebu.

Rie smo stueiesaiti?
Na terenu Rožna dolina, v

katerega okvir spada tudi Stu.
dentsko naselje, je pred nedav-
nim predaval tov. Zoran Polič
o vtisih s kongresa Sociaiistične
zveze delovnih Ijudi. Tega pre-
davanja se je udeležiJo izredno
malo študentov. Ni prav, da se
študenti ne udeležujemo takih
predavanj, ki so zelo zanimiva
in tudi koristna, saj smo del te
organizacije. V. K.

Tovariš RiNO
SEIVIOilETS predaval

na Šfudenfskem
GiaseBju

Prebivalci naselja so navdu-
šeno sprejeli našega delegata, ki
se je udeležiJ kongresa Sociali-
stične Zveze delovnih ljudi. Go.
voril je o vtisih z veličastnega
zborovanja in o svoji diskusiji,
v kateri je zastopal naše težnje
in probleme. V. K.

Medfftkultetna
honferenca
inedicincsv

Izkoristili smo zasedanje CO
ZSJ, na katerem smo bili pri-
sotni medicinci z vseh fakultet.
Rezultat pogovorov je sledeč:
prihodnji mesec nas bo obiskala
delegacija medicincev iz Zagre-
ba; letošnji absolventi iz Beo-
grada se bodo na svoji ekskur-
ziji po Jugoslaviji ustavili v
Ljubljani. Prihodnji mesec bo v
Sarajevu ali Skoplju medfakul.
tetna konferenca, na kateri si
bomo posredovali izkušnje in
prediskutirali študijske načrte
in režime, ki so po vseh fakul-
tetah zelo različni. Odslej bomo
o vseh zanimivejših vprašanjih,
ki se pojavljajo v našem delu
(strokovnem in organizacijskem)
v pismenih stikih.

cjredo na prii^isn
Vsako leto gredo agronomi na

počitniško prakso, ki traja šest
mesecev. Lanj je bila skupina
študentov na praksi v inozem-
stvu, letos pa gredo vsi študent-
je kolektivno na prakso v Novo
Gorico na račun fakultete, s
strokovno pomočjo profesorjev
in asistentov.

Zahvala
Odbor študentske Samopomo-

či ZSJ se zahvaljuje Združenju
akademdje za igralsko umetnost,
ki je z namenom, da podpre Sa-
mopomoč, vzorno pripravilo in
uprizorilo Puškinovega »Kame-
nitega gosta« in Molierove
»Smešne precioze« ter čisti do-
hodek predstave poklonilo za
»ocialno šibke študente.

MED ŠTUDENT! PO SVETU

Atene in Solun, grški
univerzitetni središči

DveBcfni vojaški rok — Tcmeijiti spre-
jemsii izpiii — Šiuitlent-trgover — šfu-
denfska samouprava — SSabi konfakti
mes! Atenami in SoSwrsom — Uni^srzi-
tstni klub — Že n«kai štuelsnfk — Cenej-
ši je štuelaj v inozemstvu

Univerza v Atenah

(Nadaljevanje s 1. strani)
Vprašanje: Kako mislite, da bi

nam b:!o mogoče doseči <Hm tes-
nejše vodelovanje?

Odgovor: Menim pred-
Vicm, da se moratno zaveda-
ti tega, da pakt med dvema
vladama ni vse, čeprav rad
priznam, da je mnogo. Toda
tni hadcnti moramo dati pr-
vo in najširso iniciativo 2«
medsebojno spoznuvanje in
svdclovanje. Skušali se bomo
dogovoriti z vumi, ker opa-
i<*mo pri vas vsestransko pri-
pravljcnost za tako tesno so-
delovanje, za razne oblike so-
delovanja, ki bodo odgovar-
jale našim moinostim. Na"aa
Federacija bo povabila na
kongres, ki bo 10. aprila v
Ankari, vaso delegctcijo, ki bo
obiskala tndi naše univerzi-
tetne centre.

Prcdvsem pa nameravamo
doseči sodelovanje potom iz-
menjave mišljcnj, tiska, pub-
likacij, izknšenj, vesti in no-

v januarju letos. že takrdt
smo navezah prisrčne sttke
in te dogovonli za tesnejse
sodelovanje. Torej smo stu-
denti prehiteli sporazume
sklenjene tned obema država-
ma.

Mi smo mnenja, da bi naj
sedanji Sekretariat za koor-
dinacijo, ki so ga ustanovih
v Leidenu, čimprej postal
mednatodna "studentska orga-
nizacija. Naše mnenje je, da
je že do seduj dokazal, da na-
stopa v interesu vseh nacio-
nalnih studentskih organiza-
cij, ako le te ne zastopajo raz-
nih političnih propagandnih
ciljev. Iskreno želimo, da bi
se tudi v nasih mednarodnib
"studentskih nastopih mogli
cimpfe) sporazumno uvclja-
viti v delu za napredek stva-
ri miru in "studentskega, sode-
lovanja.

Gospod Altan Cole, podpred-
sednik Federacije tmrških študen-
tov, j e našcmu uredniku odgovo-

vu iz "studentskcga življenja ril h na nekaj vprašanj ter je med
ter v okviru možnosti titdi d.rugim podal tudi celotno anali-

zo turške študentske organizaciije,
ki jo bomo izčrpno objavili v pri-
hodnji številki.

potom zamenjave raznih sku-
pin ki bi obiskale obe drzarn,
da bi se med seboj spoznali.
Prepričan sem, da bi to omo-
gočilo tudi tesnej)e sodclova-
nje na mednarodnem področ-
jn dcla nasih studentskih or-
ganizacij.

Menim, da bo v kratkem
mogoče doseči zamenjavo
večjih skupin "studcntov, če-
prav imamo tudi mi pn tem
razne devizne težave. V so-
delovanju z nasimi grikimi
kolegi, bi brez večjega trttda
lahko ob'di tudi te prepreke.

Vprašanje: Kakšno j'e vaše sta-
iišče do medna.radne študcncske
dejavnosti?

Odgovor: Predvsem mi do-
volite, da vas opozorim na to,
da smo se prvič srcčali z va-
"so "studentiko delegacijo na
kon}erenct v Kopenhagcnu

IZJAVI
Gospod Jerom Delcndas, pred-

sedniik Združenja študentov pra-
va v Atenah, )e pred odhodom
našeinu uredniku dal sledečo iz-
;avo:

»V mojih mislih in v tnislib mo-
]ih prijateljev je nekaj zelo iivib
vtisov, ki bi jib rad izrazil. Tu-
kaj smo naleteli na zelo Ijubezni-
ve "studcnte, čcsar nismo pričaku-
vali. Videli smo, da so ti studen-
ti zelo bogati po svojem znanju
m reči moram, da nam bo v ve-
ielje ako jih bomo lahko sprejelt
kdaj tudi v nasi sredi. Pri vas smo
ugotovili, da bi se dalo uresmčiti
ni'kaj ztlo realnih predlogov in to
za ves čm "stitdija. Prav v>cm pa
se moram iskreno zahvaliti za ve~
liko goitoljnbnost, ki ste nam jo
izka.zali.«

Gospod Vedat Ozsan, predsed-
nik Mladinskega komiteja Turške
republike je povedal svoje niisli
cb odhodu iz Slovenije takole:

»Le dva dni smo bdi v Sloveniji
in že moram reči, da je pravi uii-
tek živeti in studirati v taki de-
želi. Ceprav nismo videli mnogo
•vaVih mladih tovarisev, moramo
vendurle reči, da smo spoznali
Slovenijo v osebah vasib prtdstav-
nikov, ki so pri^rčni, prijateijski
in l)ubeznivi. V razgovom z nji-
mi smo prisli do zaključka, da je
mogočt doseči hroko in vsestran-
sko sodelovanje rned našima orga-
nizacijama in nasimi ter vasimi
univerzami. Prj vas smo naleteli
na vehko pripravljenost za sode-
tovanje in moram reči, da smo vam
zelo hvuležni za vase nadvse kon-
struktivno in domisclno delo za
sporazum. Verujem, da bo ta prvi
itik le začctek tesnega in plodne-
ga sodelovanja, ki ga vsi, ki smo

Položaj grškega študenta je
posebno težak zaradi nizke živ-
ljenjske ravni. Razen tega mo.
ra vsak študent brezpogojno
odslužiti dvoletni vojaški rok.
Imajo univerzi v Atenah in So-
lunu, razen tega pa ekonomsko,
politehnično in agronomsko vi.
soko šolo in šolo za politične
vede. Ker je matura na gimna-
ziji le malo obširnejši izpit ob
koncu šolskega leta je za spre.
jem na katerokoli akademskih
ustanov obvezen temeljit spre-
jemni izpit.

Najbolj privlačen za Grka je
študij prava. Zelja postati po.
litik in portiagati deželi iz po-
litičnih stisk je živa v potomcih
Platona in Perikleja.

Vročekrvnost, visoka inteli.
genca, sposobnost in čut za ple-
menito in lepo, so najboljša ga_
rancija za dvig te dežele. Oris
grškega študenta je nepopoln,
če se ne omeni, da je Grk po
krvj pomorščak in trgovec. Iz-
redne dohodke, ki jih pridobiva
študent v drugih deželah s pri.
ložnostnim delom, črpa grški
kolega iz majhnih ali večjih
kupčij.

Na univerzi v Atenah je nasta-
la zaradi politične razgibanosti
in potrebe po olajšanju življenj.
skih pogojev čvrsta študentska
samouprava. Letniki volijo vsa-
ko leto pet zastopnikov, ki
predstavljajo komite fakultete
in zastopajo težnje studentov.
Posamezni centralni komiteji lo.
čijo iz svojih vrst po 3 zastop.
nike, ki vsi skupaj tvorijo štu.
dentsko samoupravo, katere

Iz Sarajeva
Zgodovina sarajevsk« univer-

ze je zelo kratka. Pred vojno
je bila v Sarajevu samo agro-
nomsko-gozdarska fakulteta, se-
daj pa ima sarajevska Univer-
za kar 7 fakultet: filozoisko,
medicinsko, veierinarsko, teh-
nično (gradbeni in arhitekton-
stei odd.), agronomsko-g'ozdar-

Novi mestni dell v Sarajevu
sko, pravno in gospodarsko.
Razen tega pa obstajata še Viš-
ja pedagoška in Višja zobo-
zdravniška šola. Na vseh teh fa-
kultetah j-e nad 3700 študentov.
Stevilo strokovnjakov, ki jih je
dala ta univerza, je še razme-
roma majhno, vendar v teh le-
tih pričakujejo prvo generacijo,
saj je samo na medicinski fa-
kulteti 150 absolventov.

Saraj^evski študenti so zelo
aktivni na vseh področjih jav-
nega življenja v Sarajevu in v
nekaterih drugih krajih Bosne
in Hercegovine. Mnogo jih
združuje kulturno - umetniško
društvo »Slobodan Princip —
Selja«. To društvo ima pevski
zbor, folklorno skupino (ki je
gostovala v Ljubljani), akadem.
ski plesni orkester in dramat-
sko skupino. Razen številnih
predstav v Sarajevu člani dru-
štva tudi mnogo potujejo po
republiki. Pred nedavnim so
gostovali v Zenici in Kaknju.
Dramatska skupina je v teh kra-
jih uprizorila delo Cehova
»Stric Vanja«. Na fesiivalu
kulturno-umetniških društev je

nam pisejo
bilo društvo sarajevskih
dentov pohvaljeno in nagra.ie-
no. Društvo ima sedaj nad 2U0
aktivnih članov. Pred nedav-
nim so dobili primerne prosto-
re, kar bo vplivalo na uspeh
in na množičnost.

Tudi aktivnost na športnem
področju je zelo živahna. Stu-
denti so zbx*ani okrog športnega
društva »Bosna«, kaierega nogo-
metna ekipa je bila nekoč re-
publiški prvak. Nogometna eki-
pa sarajevskih študentov je n.
pr. premagala ekipo francoskih
študentov z 2:0 (v Sarajevu).

Na aelovnih akcijah je lani
s'odelovalo nad 900 sarajevskih
študentov (5 brigad). Vse bri-
gade so bile proglašene za udar-
ne in 70 študentov je dobilo
naslov udarnika.

Kar se političnega dela tiče,
so sarajevski študenti malo za-
mudili z diskusijo o načrtu za-
kona o univerzah. Vendar so
svoje predloge poslali Ljudski
skmpščini LR BiH. Mnogo raz-
pravljajo tudi o študentskem
glasilu, ki ga v Sarajevu še
nimajo. Vsi pa upajo, da bo že
v začetku letnega semestra ti-
skana prva številka akademske-
ga glasila. Pred leti j« izhajal
»Novi student«, ki pa je zaradi
finančnih težav prenehal.

Razraeroma zelo slabotno ]e
sodelovanje z inozemstvom.
Tehniki so sicer navezali stike
z IAESTE, vendar ni bilo dru-
gih zvez izven okvira stikov
CO ZSJ. Pred n«davnim so sa-
rajevski študent.i dobili poziv
za sodelovanje od turških štu-
dentov.

Okrog 800 sarajevskih študen-
tov stanuje v donrovih, kjer se
cena giblje od 400—fe'00 dinarjev.
V študentskih menzah se hrani
nad 2400 študentov. Večina štu-
dentov preĵ ema otroške dokla-
de, mnogim pa je študentska
organizacija preskrbela honorar-
ne zaposhtve in štipendije.
Mario Jamnik:

Vpeljite tuj jezik kot obvezen predmet
Govoriti o tem, kako zelo je

inteligentu potrebno znanje tujih
jezikov, bi bilo prav gotovo od-
več. Toda vseeno moramo pod-
črtati, da se znanju tujih jezikov

v teh razgovorib sodelovali ena-
ko iskreno zelimo Enotnost miili,
ki je v teh dveh dneh tako prisla
do izraza nam je lahko jamstvo
za to uspe)no sodelovanje tudi v
bodoce.*

posveča vse premalo pažnje. Mi
sami ob obilici drugega u^cnja po-
stavljamo učenje tujega jezika stal-
no nekam v ozadje, kar je odločno
napačno. Sicer pa je učenje tujega
jezika prepuščeno več ali manj

Švicarski, francoski in nemški študenti
pridejo delat na Nizozemsko

Z vseh strani sveta prihajajo
ponudbe za pomoč poplavljenim
krajem na Nizozemskem, tako
so tudi študenti iz mnogih dežel
ponudili svojo pomoč. Svicarski,
francoski, nemški in drugi štu-
denti resno pripravljajo organi.
zacijo delovnih taborišč med le-
tošnjimi počitnicami, d̂ i bi po.

magali prl prizadevanju nizo.
zemskega ljudstva, da čimprej
odstrani posledice velike kata.
strofe.

Kot je znano so tudi študenti
agronomije v Ljublj^ni predla-
gali že v prvih dneh nesreče
ppkreniti vprašanje pomoči Ni-
zozermski.

marljivosti študentov samih. Mi-
siimo, da to le ni čisto prav.

Nd Univerzi in na vseh Visokih
solah bo treba čimprej vpeljati
učcnje enega tujih jezikov kot ob-
vezen predmet. Vsak diplomant bi
moral z izpitom dokazati, da ta
jezik, ki bi ga ob vpisu na Visoko
šolo ali Univerzo sam izbral, res
v celoti obvlada.

Naša država postaja vedno bolj
industrijska država, ki hoče izra-
biti vse veiike tehnične pridobitve
v svetu. Strokovni kader mora to-
rej biti sposoben, da to znanje in
izkušnje drugih nairodov prenese k
nam. Znanje jezika je osnovni po-
goj. Torcj še enkrat: vpeljite jezik
kot obvezen predmet na vse Viso-
ke šole. Studenti vam bomo samo
hvaležni! To pa tudi ne bo nobena
novost, ker imajo take obveznosti
na mnogih tujih univerzah. Študij
jezika naj traja vsa štiri leta in
mora biti zaključen s popolnim
znanjem jezika. J —

predsednik se izmenja vsak
drugi mesec. Na ta način do-
leti vsako fakulteto enkrat na
leto čast, da je n a vrhu orga.
nizacije.

Naloge, ki si jih postavljajo,
so zelo številne. Posebno vaZ-
nost polagajo na medsebojno
družabnost. Prirejajo zasedan.ia
in diskusije, koncerte', gledali-
ške predstave in tudi prijetne
večere ob vinu.

Iz Aten se lahko trikrat na
teden popelješ z vlakom v So-
lun, kjer je drugo univerzitet.
no središče Grčije. Kontakti
med obema centroma so izred-
no slabi. Delno zaradi dolge po-

ti (vožnja traja 10 ur) in pa
tudi zaradi različne mentahte-
te.

Sredi Aten *4 ' umverzitetni
klub, ki je središče študentske-
ga življenja in skrbi tudi za
zdravstveno stanje študentov.
Vloga žene v Grčiji ni takšna
kot pri nas. Zena je še vedno
brez volilne pravice in nima
dostopa do raznih >;:noških« po-
klicev in še vedno pripada iz.
ključno domu in družini. Kljub
temu je sedaj 7P nekaj študentk,
ki pa zvečine ne študirajo s
težnjo, da bi kdaj izvrševale
svoj poklic.

Dejstvo, da je študi.i v ino-
zemstvu cenejši, je vzrok, da je
v Parizu, ZDA, Vctiki Britarn.
ji in deloma v Nemčiji ravno
toliko grških študentov kot v
Grčiji sami. <z istih finančnih
razlogov je tudi inozemcem
študij v Grčiji otežkočen.
(Po Deutsche Studentenzeitung)

Danski študenti se zanimajo za tehnične
prakse pri nas

V polernih počitnicah sem imel
priložnost, da sem bil na praksi v
»Radium Centrum« v K.openha-
genu. Ta »Radium Centcr« je od-
delek bolnice imenova-n Finscno-
va klinika po Noblovemu nagra-
jencu Dancu Finseau, ki je prvi
pričel uporablja:i sončno in umet-
no !uč kot zdravilo v medicini.
Bolnišmca je sicer že stara. le od-
dclck za novotvorbe (RC) je no-

se zanimajo predvsem za tchnične
prakse. Zanima.1 sem se tudi za po-
go;e, v katerih študirajo in scm
zvedel, da jih je mnogo v službah
ter da so vpisnine in izpitne pri-
jave daleč dražje kot pri nas. V
študiju ubirajo zmeren tempo in
je pri njih izredno veliko praikse
med šolskim letom in v počitni-
cah. Zelo veliko je študentov, ki
končajo :z.pite precej pozno po ab-

vejši. Praksa, ki sem jo imel tu, je solutoriju, taiko da j e tam kair ve-
bila zeJo instruktivna ter mi je v
mnogočem konsula. Videl pa sem,
da v glavnem uparabljajo enake
metode kot pri nas in so njihovi
uspehi le malo boijši od nasih ter
gredo na račun boLjsih tehnicnih
pripo^niočkov.

Na kliniki so bLli na praksi štu-
dentje iz An^lije, Amerikc, Sved-
ske in Fran e. Za šrudente je na
Univerzi poo^bna restavracija, ki
nudi po zmžani'h cenah dnevno
hrano. Stanovanje in razne maien-
kosti pa se dabe v študcntskcm
botclu, ki ie prav taiko poceni.
Ugodnosti studentskih hotelov se
poslužujejo študenti tujci in do-
mačini. Študentska organizacija je
izrcdno aktivna in prireja poleg
raznih tečajev tudi izlete v ino-
zemstvo.

Dan.ski Studenti zelo radi hodi-
io na delovne akcijc, ki so bi!e v
Franciji, Angliji in Jugoslaviji.
Srcča! scm j>ih kar precej takih, ki
so bili na progi Ša,mac—Sarajevo.
Mnogi pa si žcle v Jugoslavijo in

iLko »starih bajt«. Naj navedem
le toJe: najbolj pridni končajo me-
dicino v 7 !etih. Za leto 1948
imam podatke, ki povedo, da je
bi!o na vseh fakultetah v tem le-
tu le 45 dcnktorskih disertacij.

O. T.

COSEC sodelu.je
x UXESCO

Za vzpostavitev boljših odno^
sov z u:\aoLO je stjlu; sekretar
Koordinacijskega sekre;ariata
študentskih nacionalnih zvez V
Leidenu obiskal sredi decembra
Pariz. R2zgovarjal se je s članl
različnih oddelkov UNESCO ka-
kor tudi z lnternacionslnim uni-
verzitetnim uradom. Generalni
sekretar je ob zaključku teh po-
govorov izjavil, da je s tem
COSEC v seznamu mednarodnih
organizacij, s kaler mi ima UNE-
SCO informativne zveze. Pova-
Dili 50 COSEC, da pošlje opazo-
valca na zasedanje zastopnikov
mednarodnih mladinskih organi-
zacij, ki je bilo od 23.-28. febru-
arja tega leta v Parizu. Na to zar
sedanje so bili povabljeni tudi
zastopniki našega lista. — (Irfor-
matian Bulletin, Coordinatiag
secretariat).

NASELJE
PRl OSLU

Gradbeni načrti za nadaijcvaaje
gradnje študentskega naselja v bli-
žini Osla so sedaj izgotovljenL
Dela se bodo začela-že takoj spo-
mladi. Zgraditi nameravajo sob«
za 240 študentov, tako da bo se-
daj v tem novem naselju imelo
svoje stanovanje že skoraj 600
študentov.

Sredstva za nadaljevanje grad-
nje bo deloma dala država, de!o-
ma pa jih bodo dobili od norveških
občin in sicer na ta način, da bodo
vsaki občini, ki bo za gradnjo pri-
spevala 8.000 norveških kron, za-
jamčili v novih domovih prostor
za'enega študenta iz njihove obči-
ne, ki bo v domu imel potem brez-
plačno stanovanje do dokončaneg*
študija.

Tudi za inozemske študente na-
meravajo na enak način zagoto-
viti stanovanja. Za vsako državo,
ki bi za gradnjo prispevala 8.000
norveškili kron, bo v novem štu-
dentskem naselju na razpolago
soba za enega njihovega študenta.
Za islandske študente je že vpla-
čana vloga, tako da bo pet island-
skih študentov lahko študiralo

0754 štfdcntov nn
praksah IAESTE

Letna konferenca IAESTE
(International Association ior
the Exchange of Students fo-r
technical Experience) je bila od
12. do 16. januarja 1953 na Teh-
nični visoki šoli v Ziirichu. Od
skupnu 19 člamov organizacije
je bilo n,a konferenci zastopanih
14 držav. — Tudi zastopnik
UNESCO in zastopniki različ-
nih švicarskih industrijskih
obratov so se je ude'ežili. Na
konferenci so obravnavali dose-
danje delo od ustanovitve v le-
tu 1948 ter so med drugim ugo-
tovili, da je bilo do danes skup-
no izmenjanih na tehničnih
praksah 9754 študentov. V modemem delu Kapenhagna

Srednješolci pišefo:
Iz ravenske gimnazife

Na univerzi nas seveda bolj
zanimajo ljudje, ki bodo skoro
prišli k nam. Toda sekretarja
mladine ali koga od ožjih so-
delavcev težko najdeš. Menda
jih že močno zaposluje matura.
Se bolj pereče pa je to za dru-
ge osmošolce, kajti eden od
članov prof. zbora pravi, da jih
letos močno zaposlujejo z ma-
turo. Sicer se človek proti
koncu leta že navadi tiste
stalne »duševne hrane« o ma-
turi, vendar imajo letošnje ma.
tur.ante še posebno »v grifu«.
Baje so kandidati za najslabše
maturante od dosedanjih 4 ma-
tur. So pa poleg dijaških »muh«
zelo močni objektivni vzroki
za to. Sele letos so napravili iz
njih dva razreda. Pri preveli-
kem razredu doslej niso mogli
temeljito pretresti vsakega po.
sameznika in je tako »cenzura«
ostala z.a letos. Tudi menjava
profesorjev jim ni prizanesla:
samo za slovenščino so v višji
šoli menjali profesorja trikrat!
In po vsem tem so uvedli letos
za slovenščino zelo oster krite-
rij: za eno slabo ocenjeno na-
logo si odklonjen z.3. 1 leto.
Razumljivo, da so za dijake
pred maturo to velika vznemir.
jenja. Niso pa oni edini. Na
večini gimnazij v Sioveniji je
tako in čas bi bil, da prekine-
mo s takim delom. Ne samo, da
imajo različni profesorji razli-
čen kriterij, ampak msnja se
tudi način pouka, kar je za ne-
katere dijake resna težava.

Imajo pa na šoli tudi »dobre
fizkulturnik.e, a slabe dijake«.
Ta citat poznajo vsi proiesorji
na gimaazijah, zato mu često
ne verjamemo, ker se posplo.
šuje. Menda pa stojita med
drugimi Ivartnik in Gnamuš
iz sedme na zelo šibkih nogah.
Dr. Sušnik pravi, da so posku-
sili že razaa zdravila, a so sko.
raj proti vsem — imuni. Ce ne
bo šlo drugače, bodo rano izre-
zali. . . Kaj pravi mladinska
organizacija k takim primerom?

Usmerjanje v poklice je tudi
pri njih boleče. V splošnem so
fantje prožnejši in imajo bolj
določene cilje kot dekleta, ki
so menda preveč šolarska. De-
kleta hočejo v »moderne« (za
dekleta) poklice, kar kaže, da
ne grejo v poklic z določenim
ciljem, amp^k zato, ker pač
»morajo« študirati. Večina o
poklicu ni med študijem dovolj
resno razmišljala in ni imela
možnosti, da bi se seznanila s
pogoji in naCinom študija za
posamezne poklice. Zato Je
usmerjanje v poklice predvsem
važno v nižji gimnaziji, kajtl
niso redki primeri, da gre di-
jak »naprej«, ker ni vedel kam
drugam. Za viiješolce ima v
Ravnah hvaležno področje dela
Klub koroških študentov, ki bi
med letom lahko prirejal pre-
davanja o študiju n,a posamez.
nih fakultetah. Fantom se po-
zna osebni stik s študenti.

V ostalem mladina na gimna.
ziji zelo dobro dela. MLadinska
univerza ima redna in. dobra

predavanja ter jo obiskuje vsa
ravenska mladina (zlasti jo po-
hvalijo mladinci iz Zelezarne).
Dramatska sekcija pripravlja
»Matiček se ženi«. Ze štiri leta
imajo vzorno Lutkovno gleda-
iišče, ki daje predstave vsem
okoliškim osnovnim šolam. Ob
Novoletni jelki je razveselila
pionirje z »Zogico nogico«, pri-
pravljajo pa »Birokrat in smrt«.
Uspešno delajo tudi recitatorji
in meš.ani pevski zbor. Okrog
20 fantov se je zbralo v moški
pevski zbor, ki ga vodi sedmo-
šolec Krpač C. Letos bo irnel VS
okraju več koncertov.

Literarna družina izdaja »No«
vo brazdo«. Urejuje jo Po-
beržnik D. V njej so pesmi,
proza, kritike in dramitika. Iz
nje sem si zapomnil verze, V.
katerih izpoveduje Kolar M.
svoj odnos do religije:
»Stoterna hvala, blaga, skrbna

majka,
zi ves poduk o bogu in nebesih,
za zgodbe vse o angelih in besih:
bila je res — a vendar lepa

bajka!«
Menda jim je »Nova brazda«

zares pokazala novo pot. Na vi-
soke šole jih bo vodila in zopet
nazaj na svobodno Koroško,
kjer jih čaka še veliko in odgo-
vorno delo na naši severni
mrtvi straži. Kristan Ivan

Cflas V. ghnnagije
Tudi naša gimnaziija je kul-

turno precej razgibana. Ze ta-
koj po prvi konferenci smo se
odločili, da bom.o začeli dzdajatj;
»Naše liste«, literarno g'.asilo
našega zavoda. List urejujejo
sedmošolci i n Je že v tisku. j

Želimo tesno sodelovanje



Jara gospoda - slovenski Forsyti
islim, da še za noben
film, niti za nobeno lite-
rarno, glasbeno, slikar-
sko ali gledališko delo

nismo napravili toliko propa-
gande kakor za film »Jara go-
spoda« Sugestija, ki je lebdela
v ziaku, ki se je pretakala po
neštetih zaupnih pogovorih in
ki so jo podkrepljevale zdaj pa
zdaj že gotove slike v izlož-
benih oknih ljubljanskih knji-
garn, Putnika, Male galerije in
kar je drugih izpostavljenih in
vsem vidnih prostorov, ta su-
gestija nas je vse pripravljala
na nekaj velikega, pomembne.
ga oživljajočega, na preporod
slovenskega filma, če že ne na
pierod celotne slovenske kul-
ture. Mogoče avtorji filma niso
niti bilj toliko krivi za govo-
rice ,ki so nam zaupno pripo-
vedovale, kako '--> »Jara gospo-
da« opravila zmagovito pot v
Evropo, za članke, ki toliko da
niso pisali, da je gospa Bovary
le francoska inačica slovenske-
ga dekleta Ančke in so se
skromno zarirževali le na pri-
merjavi obeh tipičnih in veli-
kih 1'igur, ki so v zvezi s fil-
mom Eovorili o Stendhalu in
imenovah nastopajoče osebe slo-
venske Forsyte itd. it.d. Mi vsi
pa smo le bili pod vplivom teh
primer, tega elana in teh obe.
tov in smo se že veselili, da
bomo v splošnem kulturnem
fnrtvilu, da ne rečetn močvirju,
Bpet zadihali svež zrak, močno
ldejo, krcpko umetniško stva-
ritev, da se bomo spet zavedeli

sko vrednost filma — kot to v
zadnjih polemikah že doživlja-
mo —, potem pa seveda niso
naivni oni, ampak mi, ki tega
nismo že poprej u^otovili.

Brali smo že, da je snemalna
knjiga »Jara gospoda« kriva, da
dogajanje scenarija ni bilo na
platnu filmsko izraženo; s tem
bi se strinjal, vendar bi dodal,
da je k neveličini filma ravno
tako pripomogel sam scenarij.
Zato bi se dale pripombe k
filmu grupirati , tri skupine:

Vredtiost filtna ne tnerimo po rekla-
mi in prodanih vstopnicah — Ali naj
botno spet provincialno primanesljivi?

razumevajoče. To bi bila žali-
tev za avtorje in ovira pri na-
daljnjem razvoju slovenske
kinematografije, kajti edino ob
ostro zaznamovanih napakah
se lahko nekaj naučimo in se
poboljšamo. Zato moramo ved.
no zahtevati načelne ostrine in
ne provincialne prizanesljivosti.

prvič o globini odnosno neglo-
bini scenarija, drugič o uspeš-
nosti odnosno neuspešnosti lilm.
skega izraza avtorjevih misli
in tretjič o detajlni realizaciji
režijskih načrtov. Sem sp::dajo
seveda tudi igralci, dekor in
ostalo.

Ce sledimo stere<->';pni razde-
Utvi jugoslovanskih filmskih
scenarijev v tri vrste, v scena.
rije s sižeji iz Narodno osvo-
bodilne borbe, iz povo.inega ča-
sa in iz domače nacionalne
zgodovine, potem sodi »Jara go_

Prizor Iz filma »Jara gospodat

svoje kulturne avtonomnosti,
umetniške sposobnosti in tako
zvane evropske višine. In vprav
vse to, vsa ta propaganda, ta
brezmejna pričakovanja. ki se
lahko rode le v provincialnih
razmerah in v provincialni mi-
selnosti, v kulturni in umetniški
revščini, v nacionalni megalo-
maniji, so kriva, mislim, da je
bil film od vseh nas slabo
sprejet, da smo bili razočarani,
da ni ne konca ne kraja naše-
mu razočaranju in da se zanj
potegujejo le načelni opozi-
cionalci.

Govoril sem hote le o spre-
jetju filma, o vtisu publike, in
ne o umetniški vrednosti dela,
kajti dobro se zavedam, da ta
ni odvisna od naših občutkov,
ki so vse preveč podvrženi
pristranosti in so vse preveč po-
gojeni po najraziičnejših kom-
ponenlah, ki z umetnostjo ni-
majo baš pravega stika. In prav
je, da se govori o javnem spre-
jemu »Jare gospode«. Kajti prav

spoda« v zadnji oddelek. Bojan
Stupica je napisal svoj scena-
rij — kot pravi — \, motivih
iz KcrsniV' • istoin°nske po-
vesti, vendar v njem ni preko-
račil po Kersniku začrtanega
časovnega obdobja. Medtem ko
sta bila »Na svoji zernlji« in
»Se bo kdaj pomlad« zajeta iz
narodno osvobodilne borbe, je
bil »Svet na Kajžarju« lokali-
zira^ v prve povojne ČL J. Ven-
dar pomen »Jare gospode« ni
samo v raznolikosti, ki io je
med slovenske filme s tem vne-
sel, temveč nas pieseneča to,
da je kljub temu, da so ostale
scenarije liapisali poklicni in
priznani slovenski književniki,
Stupicev nepoklicno književni-
ški scenarij zanimivej.ši, boga-
tejši in da skuša biti tudi
globlji. V tem doma^em rela-
tivnem merilu je Stupicev sce-
narij korak dalje od prejšnjih;
ima mnogo večje pretenzije,
skuša zajeti podobo cele druž-
be, hoče pojasniti svojo ide.io
o tragiki in hoče dati snovi
neko globljo, širšo človečnost.
Toda niti relativna premoč nad
ostalirni scenariji, niti markant.
nejše hotenje nas ne smeta
zmamiti, da bi zapustili res-
nično objektivna, evropska me-
rila in si skrojili neko domače
skrpucalo, ki je dobrohotno in

Prvo obeležje Stupičeve »Ja-
re gospode« je prikaz slovenske
družbe konec prejšnjega stolet-
ja. Menjava stare gospode, ki
je še vsa idilična in operetno
nastrojena in zato nesposobna
živeti z novim, ostrim, grobim
kapitalističnim časom, ki je ne-
kak slovenski repek zapozne-
lega fevdalizma — z novo, jaro
gospodo, ki je potrebe časa ten.
ko zaznala, se v svoji neskru-
puloznosti polastila finančnih
virov, kmečkih posestev, začela
graditi industrijo in si pridobi-
vati denar, denar po načelu-
pecunia pecuniam facit. Ta
splošna ideja je konkretizirana
v obubožanju in pre Vi*vi ple-
menitih Orlov in v obogatitvi
Andreja Vrbanoja, kmečkega si-
nu, njegovi karieri do držav.
nega poslanca in bogatega in-
dustrialca. Vendar je l . sploš-
na misel le kuliserija, v katero
je postavljena intimnejša in
subjektivnejša problematika:
odnos treh ljudi do preprostega
slovenskega dekleta Ančke. Na
tej problematiki je poudarek
in bistvo.

Pri najboljši volji ne vidim,
zakaj imata filtn kot scenarij
naslov »Jara gospoda«. Prikaz
kapitalističnega vdora na Slo-
vensko, položaji nastopajočih
oseb niso v nekem nujnem raz-
merju z njihovimi značaji, kaj.
ti menim, da smo ljudi, ki so
izrabili svojega sočlovek.i za
finančni in karierni dvig na.
vzgor, kakor tudi ljudi, ki so
svoje srčno nagnjenje zapo-
stavljali za svoj družbeni p o
ložaj, imeli na Slovenskem že
preden je nastopil kapitalistič-
ni vdor in pred jaro gospodo.
Taki značaji nastopajo tam,
kjer nastopa denar in težnja
po položaju; hlad in brezčut-
nost do žene nastopata lahko
v vseh družbah, celo v sociali-
stični, figarstvo tudi. Zato me.
nim, da je odnos med resnično
dramo v »Jari gospodi« in nje-
no fasado, ki ji je dala celo
naslov, nebistven, nenujen, po-
sebno zato, ker je le Andreju
Ančka samo blago, ne pa Pav-
letu niti Maliju. Bistvo trage-
dije v »Jari gospodi« pa ni v
tem, da je Ančka blago — am-
pak v tem, da Ančka zaradi
nečloveškega odnosa do nje
propade. Ce bi bila tudi Pav.
letu blago, sredstvo, potem bi
bilo drugače; toda taka razde-
litev kot je zdaj, tipično kapi-
talistično osnovo Ančkinega
propada zabriše, izgine pole-
mična ost proti kapitalizmu in
njegQ(pemu odnosu do življenja
in v ospredje stopi splošno
človeški problem odnosa do
sočloveka, zavezanosti temu so.
človeku, problem našega egoiz-
ma, cinizma, šibkosti, majhnosti,
umazanosti, problem boja za

človečnost kot tako. Zdaj pa
opazimo, da je družbeni mo-
ment Andrejevega ravnanja ze-
lo močno podan in ovira trage-
dijo značajev. Tako je za »Ja-
ro gospodo« značilno, da se je
ujela v tej nehomogenosti, da
ne daje jasnega videza in jas.
ne sugestije. Eno moti drugo,
oboje pa trpi na precej ne-
prepričljivi umetniški realiza-
ciji pisčeve ideje.

Andrejeva odločitev poročiti
Ančko, je za naša čustva pre-
hitra in neprepričljiva. Racio-
nalno pojasnilo, da jo je vzel
zaradi denarja, nas ne zadene
in ga vzamemo le na mrtvo
znanje. Ančkina nesreča na
gradu in z možem nas ne pre-
priča, ker nas racionalno po-
jasnilo, da je nesrečna in temu
pridodana poetična tožba ne
zadeneta v naša čustva, vsega
tega ne vidimo s svojimi očmi
m se z Ančko vred ne poču-
timo nesrečne v njeni vlogi.
Andrejevo pognanje Ančke z
doma ,od hiše nas ne prepriča,
ker je preveč nenadno, ker An-
drej sploh ne kaže nikake pri-
zadetosti, ampak nam le racio-
nalno sporoči, da — če je ne-
zvesta in če to vse mesto ve,
potem naj gre in konec. Ista
neprepričljivost je v dejsUu,
da Ančka ni zahtevala nazaj
denarja, ki ga je vložila v gra-
ščino. Ponos? No da, to bi bilo
pretiravanje in pretiravanje ni
tragično. Isto v Pavletovi spre-
membi iz strastno hrepenecega
zaljubljenca, ki razbija akva-
rije in se verjetno cesto za-
pija — v nezaljubljenca, kajti
edino tako ga lahko imenuje-
mo, ker ni ta prehod z ničemer
prikazan, pojasnjen; enostavno
nam je dano na znanje, da
Ančke ne ljubi več. Isto je z
razložitvijo, da bi Ančka rada
šla z Dunaja domov, pa da raz.
daje ves denar študentom za
pijačo. No ja, kakšen mesec bi
si že lahko pritrgala. In Mali-
jev odnos do Ančke? To je za-
me največji rebus. Ves čas je
navzoč, meditira, se pogovarja,
spremlja vse kot Mefisto, pa
vendar ne vidim nikjer v ni-
čemer nikake potrebe po nje-
govi prisotnosti. Najbrž je le
interesantna demonična figura,
ki pa žalibog trpi na popolni
neprepričljivosti.

Stupičevo umetniško nemoč,
da bi prikazal Ančkino trage-
dijo kot prepričljivo, sugestiv-
no in pretresujočo, dopolnjuje
tudi njegova nesposobnost iilra-
ske realizacije. Večina bistve-
nega, kar bi nas prepričalo s
svojo realno nazornostjo, manj-
ka, film pa obiluje na dolgo-
veznih pogovorih, ki niso v ni-
kaki zvezi z bistvenim razvo-
jem fabule in razodevajo le
nekoliko slaKfotno filozofiranje
o življenju [n njegovih pojavih.
N. pr. o sreči in tisti praznini,
kar deluje precej diletantsko
in nevzpodbudno. Film obiluje
tudi na scenah, ki so sicer pri-
jetne za oko, pa vendar fabulo
razbijajo, prenašajo pozornost
na nevažne stvari in kažajo le
režiserjevo hotenje ustvarjanja
pitoresknih, bleščečih scen. (Ves
začetek: ples, sabJjanje itd.)
To ravno obratno sorazmerje v
prid nepomembnosti in nepo-
trebnosti se proti koncu odloč-
no zboljšuje in nekaj scen nas
resnično pretrese, četudi morda
pod vplivom sekundarnih čini-
teljev; n. pr. Ančkina pesem
»Pojdem v Rute« po melodiji.
Vidno se opaža porast zgošče-
nosti, bistvenosti in nepostran-
skosti.

(Koniec na 6. strani)

OESEDA ŠT. 3
M&d drugirn prinala pesmi Iva-

na, Mindttija, Petra Levca in Ja-
neza Menarta, nadaljevanje »Ljub-
ljanskih razglednic« Lajzeta Ko-
vačiča, prozo Sasa Vuge ;n Slav-
ka Bobanca. Prevodi: Leopardi.
V eseistično kritičnem delu bere-
mo nadaljevanje »Od Marksa do
Lukacsa« (Janko Kos), ocene Ku-
merjevih Karlekovih pngodb in
Davičeve »Pesme« ter filma »Sve*.
na Kajžarju«. Stevilko zaključu-
jejo kot običajno Glose.

Dve pesmi
Sanjavi gozd v poletnem jtttrit,
v meglice sonce je zavito,
na pajčevinab rosa se iskri,
in ivetega miru mhče ne moti,
le ptice bajajo o sreči.

* * *
Sneg, ki se v soncu iskri,
gola drevesa in modro nebo>
in }az, ki sanjarim o mladem

deklettt,
ki zdaj je gospa.

Boris Brankov
V. KONJAR:

Spommček
v oktobru

... V maju prvi cvet vzbrslel
}e pod oknomt m

svež in bel...

Danes zadnji list ovel
je pod oknom m

in strohnel.
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SMO ZVESTI IN SLEDIMO NAČELOM
IN IDEJI KARLA MARXA

Michael Powell in Emeric
Michael Powell in Erneric

Pressburger, ustvarjalca prizna-
nih filmov — »Rdeči čeveljčki«,
»Hoffmanove pripovedke«, sta
znana angleška filmska produ-
centa, scenarista in režiserja —
eksp«rimentatorja, ki se uspeš-
no uvrščata v vrslo najboljših
angleških režiserjev.

Njuno skupno filmsko ustvar-
janje se je pričelo leta 1939 s
filmom »Spy in Black«. Pred
tem skutpnim delom sta se oba
že večkrat uveljavila v filmski
proizvodnji.

Devetindvajsetletni Michael
Powel je že leta 1934 samo-

stojno režiral film »Two Grow-
ded Hours«, ki pa je ostal ne-
opažen. A že 2 leti pozneje je
dosegel z naslednjim filmom
»The Edge of the World« (Na
robu sveta) veliko priznanje.
Po združitvi s Pressburgerjem
je samostojno režiral še nekaj
filmov, med njimi film »Bagdad-
ski tatič« (videli smo ga lansko
leto), katerega je M. Powel! re-
žiral skupno z L. Bergerjem le-
ta 1942.

1Z ALBUMA NASIH MLADIU

Janez Betnik: DEČEK Z RlBAMl

FRANCE BEVK: IZBRANI SPISI II

Ziva Sever iz filma »Jara gos-poda«

tisti, ki so delali to omejeno
in neumno propagando za film,
so krivi, da so ljudje preveč
pričakovali in je bila preobčut-
na razlika med njihovimi pri-
čakovanji-in realnostjo, krivi,
da so ljudje sprejeli umetniško
in vsestransko neprimerno slab-
ši, ceneni in banalni film »V
viharju« neprimerno pozitivne-
je, ugodneje kot•»Jaro gospo-
do«. Taka kratk^viuiia propa.
ganda si je zagotovila le fi-
nančni in nikakor ne moralni
uspeh. Ce pa bo po kupljenih
vstopnicah merila tudi dejan-

Vnetemu kritihu
Od vsch plevelov iz poljan

premnogih
najbolj v gnojnih njivnb u$pev&

slak,
a glej pod njim rastlin obraz

ubogih,
ki pad okriljem vldijo le mrafe.
Ne boj pogledov se njegovih

strogih,
ker on }e »klobasar« in še bedak!

(Oskar Mesar)

Uredila pisalelj
DZS, 1952. -

Druga knjiga Bevkovih spisov
obsega četvero del, ki so nastala
od 1924—27 1. Pisatelj je prešel
od pisanja krajših zgodb in črtic
k ši;šhn oblikam in večjim sno-
vem. Ta prehod se sklada 4 celot-
no preuimeritvijo njegovega pisa-
reljevanja. Desetletje po prvi sve-
tovni vojni je bilo v slovenskem
literarnem življenju obdobje izra-
zitega prepletanja vplivov iz sve-
tovne književnosti; ne samo nove
struje, kot ekspresionizem, tudi
starejšc Iiterarne težnje vztrajno
izzvenevajo v tedanji revialni in
književni publicistiki. Bevkovo
delo je v tem času vse prežeto z
skanjem lastne poti sredi goščav-
ja modernizmov, ki pa se jim ne
more docela izogniti. Njegovi za-
četk; kažejo celo zavestno uporab-
ljanje različnih načinov pisanja,
ki so se tedaj uveljavili v slovenski
knjižcvnosti, bodisi pod vplivom
mode ali iz resničnega navdušenja
nad nekaterimi predstavniki novej-
še književnosti. Novele in povesti
druge kniige izbranih spisov pa že
jasno kažejo, kako je skušal iz-
lusčiti samega sebe iz literarne ob-
loge. Tudi brez bibliografskih
podatkov bi bilo magoče ugotoviti,
kako je po vrsti nastalo vseh če-
tvero tekstov, tako očitno je ved-
no uspešneje pisateljevo prizadeva-
nje za svoboden, neobložen izraz
in za samostojno in neizumetniče-

in France Koblar

no slikanje dogodkov. Noveli
Muka gospe Vere in Julijan Sever
sta še polni literarnega okrasja in
neprepričljive himničnosti v opi-
s:h in primerah, s povestma Hi-
ša v strugi in Bridka ljubezen pa
se je Bevk že tudi snovno pribli-
žal konkretnejšemu pripovedništ-
vu. Slogovno je ostal še nabrekel
v Hiši v strugi, predvsem, kadar
opisuje razdivjano naravo; mnogo
manj sledov povojnega beganja za
nenavadnimi srilizmi pa je ostalo
v Bridki ljubezni. Kako dosleden
in hud je bil Bevkov boj z vsemi
naplavljenimi in nesamorodnimi
literarnimi prvinami v njegovi li-
terarni zavesti, izpričuje dejstvo,
da je čutil še danes potrebo, krep-
keje poseči v stil svojih zgodnejših
del, ko je pripravljal pričujočo
izdajo.

Knjiga je v celoti izraz močne
fabulativne fantazije, ki se rada iz-
življa v opisovanju silnih strasti
in pretresljivih dogodkih. Bevk ima
zelo razvito sposobnost epskega
pripovedovanja, ki jo hkrati s slo-
gotn trudoma osvobaja vseh lir-
skih in dramatskih rekvizitov, k!
se jih je navzel od tujih in doma-
čih vzorov. Njegova nadaljnja pot
je vodila v izčiščeni realizcm. Ta
razvoj nak.ii7juije tudi druga knji-
ga Izbranih spisov. Medtem ko za-
jemata obe noveli snov v glavnem
iz meščanskega okolja — ljudje so

izobraženi ali vsaj uglajeni, njiho-
vi medsebojni odnosi nikakor ne
preprosti — posegata obe povesti,
ki sta nastali tik za novelama. v
kmečki svet: tudi tu izgorcvajo v
Ijudeh silne strasti in valujejo ve-
iika doživetja, a so vendar prepro-
sti, jasnejši in razumljivejsi od
čustvenega Julijana in akepti^ne
gospe Vere.

Ravno ob primerjavi obeh glav-
nih prizorišč Bevkovih pripovedi
pa zadenemo na osrednji problem
— na psihološko plat, ki ne more
biti le kako dopolnilo snovi, ideji
in obliki, temveč je nujna in ima-
nentna prvina vsake življenjsko
pristne epike. Ob tej knjigi more-
mo ugotoviti, da je psihološka po-
globitev v obeh povestih vse bolj
posledica snovnih in oblikovnih
sprememb kot suverenega razume-
vanja življenja, ki je morda ena
največjih odlik epske umetnosti.
V tej smeri je Bevk pcrasneje na-
predoval kot v izoblikovanju last-
nih oblikovnih sredstev. Motiva
obeh novel — ljubosumnost in
umirajoči mladenič — sta že sama
po sebi tvegano področje; polna
sta sentimenta in kar vlečeta pisa-
telja v efekcijo, leporečje in silo-
vit zanos. Bevk je mogel tu dati
dužka svoji čustvenosti, ki pri njem
nikakor ni v ozadju, saj je začel
svojo pot kot pesnik; hkrati pa
tudi svoji načitanosti in prevze-
tosti od tujih vzorov, ki ju še ni
mogla prerasti lastna dozorelost.
Zato vkljub tnnogim besedam,

vkljub vsemu atemeljevanju in
vsaj opisnemu poglabljanju niti
Vera niti Julijan nista prepričlji-
va. Dogajanje je sicer napeto, toda
le po zunanji fabulativnosti in ne-
katerih bistrih opazovanjih, za-
radi česar mu seveda še ne moremo
verjeti, in dostikrat zgoščeno, kar
pa v tem primeru ni odlika, ker
ni rezultat suvcrenega obvladova-
nja snovi. Nikakor ni mogoče
trditi, da pisatelj ne pojasnjuje
Verine ljubosumnosti; in vendar se
med branjem ne moreš ubraniti
vprašanjem, zakaj se je zgodilo
tako, odkod pravzaprav vse to
sumničenje. Pogrešamo trdne in
globoke psihološke opredeljenosti
značajev in dejanj; morivacija.
kar je j£, je preveč preprosta in
preredkobesedno razložena. Prav
tako je vse premalo človeški Juli-
ian, ^igar trpljenje ob vseh žalo-
stinkah in slavospevih ne vzbuja v
bralcu dosti več ,kot sentimental-
ne občutke. Pisarelj je obdelal mo-
tiv vse preveč neepsko in je bil
prisiljen pošiljati junaka na poto-
vanje po Italiji, da je tnogei vzpo-
redno s rem opisovati bolj razvoj
njegovega duševnega stanja ob
vedno hujši balezni, kakor dogod-
ke, k; so skromni in daka,j izmiš-
Ijeni. Tudi družbena opredelite-v
oseb je zelo abstraktna. Stilistična
sredstva, bleščeči literarni cpisi,
bohotne podobe in meditacije so
bile morda učinkovite v čas>u, ko
so nastale, danes pa ne morejo več
pritegniti.

Brž ko pa se pisatelj zatopi v
iivljenje slovenskega kmeta, se iz-
kaže, da je tu veliko bolj domač;

tudi beseda mu teče naravneje in
ce se spušča v vratolomne podobe,
kadar opisujejo naravo, kateri se
v nekeni smislu vendarle prilegajo
(Hiša v strugi), posrane njegov iz-
rek klen in jasen. ko spregovori
ozadje, ki se mu barve in podobe
menjavajo od meseca do meseca,
umirjenejše in manj poudarjene
poteze. Tudi med temi Ijudmi so
močno razgibani čustveni odnosi,
a so vendar preprostejši, pisateli
jih bolj obvladuje in jim neprimer-
no laže oblikuje pravo podobo.
Psihologija Bevkovih junakov se
je poglobila sama po sebi. Značil-
no je, da izredni dogodki in za-
okolje ali osebo manj tipični po-
javi tudi scdaj ne dosežejo živ-
ljenjske pristnosti (n. pr. Mickina
nezvestoba v Bridki ljubezni) v
takih pritnerih se pisatelj še ved-
no zateka k čisto literarni obdelavi.

Vsekakor pomeni Bevkova do-
macijska povest velik napredek v
njegovem prizadevanju za pravo
umetniško upodobitev življenja,
kakršnega vidi s svojimi očmi, ki
so tako dovzetne za vse, kar je
tragično, elementarno in epsko ši-
roko v človeškem življenju. Čas
je že, da nam nadaljnji razvoj plo-
dovitega slovenskega pisatelja po-
nazori strnjena izdaja njegovih
del. Hkrati bo s tem dana prilož-
nost slovenski literarni kritiki, da
izreče nad bogato Bevkovo žetvijo
sodbo, ki bo mogla biti popolnejša,
kot je bilo to doslej mogoče in
katere osnove pomeni Uvod dr.
Franceta Koblarja v prvo knjigo
Izbranih spisov z opombami k
posameznim knjigam. V. K.

E. Pressburger, po rodu Ma-
džar, je bil po študiiju v Pragi
najprej novinar, a že kmalu
nato scenarist pri nemškem
filmskem podjetju UFA. Leta
1935 je odšel v Anglijo in kma-
lu postal stalni sodelavec Mi-
chaela Powella.

Skupno sta nato osnovala le-
ta 1941 svoj-a lastno filmsko
podjetje »Archers Films« (Lc-
kostrelec). Proti koncu vojne je
ta dvojica ustvarila film »The
life an'd death oi Colonel Blimp«
(Zivljenje in smrt polkovmka
Blimpa), stara angleška paro
dija utelešenega poklicnega
častnika. Ta vojaška komedija
je eden njunih po^pularnih fil-
mov, kateremu je leta 1945 sle-
dil film »I know Where I'm
going« (Vem, kam grem), zgod-
ba mlade ženske, ki je vedno
vedela, kaj hoče in je vss to
tudi dosegla. Na.sLednji film »A
Matter of Life and Death« (Za-
deva življenja in smrti), gro-
teskna fantazija s temo o se-
streljenem letalcu, ki gre na
možgansko operacijo, med kate-
ro dožfvi privid, da .fg" vtet- v-
nebesa. Snov sama ];ma je nu-
dila veliko možnost eksperimen-
tiranja.

Eksperimentiranje se je nada-
ljevalo v barvnem fiknu »Black
Narcissus« (Crna narcisa). V
melodramični zgodbi je prika-
zano življenje skupme usmi-
Ijenk v nekem himalaijsk-em sa-
mostanu. S tem filmom sta se
naučila uporabljati tehnikolor,
kar sta pozneje s pridom upo-
rabila v filmu »Rdeči čeveljčki«,
v katerem sta hotela doseči no-
ve forme fiimskega baleta. Ta
zamisel se jima je le delno po-
srečila v posameznih prizorih.
Po tem le delnem uspehu sta
snemala film, izdelan po gro-
zotnem vojnem romanu Nigel
Balchina »The Small Back
Room« (Majhna zadnja soba).
V tej grozotni zgodbi so bile
v ozadju prikazane intrige ia
razkroj na visokih vojaških me-
stih. Naslednja dva filma te dvo-
jiee sta razočarala publiko iii
kritiko. Verjetno sta se avtorja
v tem času že pripravljala na
svoj naslednji film »Hoffmano-
ve pripovedke«, ki jima je pri-
nesel največ priznanja. Vred-
nost tega"filrna smo lahko pred
kratkun tudi sami presodili.
Ugotovitve so vsekakor bolj
pozitivne, kot so bile pred ne-
kaj leti za »Rdeče čeveljčke«.

Pomemben je predvsem poiz-
kus ustvaritve opere — baleta,
kjer je za podlago vzeto operno
delo, v katero je vključena iz-
razna možnost plesa. Posebno
se to opazi pri mimiki, ki je
najvežji problem filmske opere.
Vemo, da pevčeva mimika de-
luje iz večje bližine neestetsko
in to zaradi povečanega dela
mišic na licih in vratu. 2iva
baletna kretnja in v zvezi z njo
premična mimika pokriva te
nedostatke. Toda pojavi so dru-
ga nepriietnost. Prav nič nor-
malno ne prepričlrivo ne delu.ie
plesalec, ki v premiku poje, ali
pa plesalka, ki izvaja na prstih
težike figure, prepevajoč med
tem koloraturne pesaže. V glav-
nem more tukaj pomagati sa>mo
fantazija gledalca, ki je priprav-
Ijen, da sprejme tudi take ne-
preprišljivosti.

Poudariti pa je treba napre-
dek od »Rdečih čeveljčkov«.
Medtem ko sta se v tem fiimu
zadrževala le pri splošnem liku
plesalca, sta sedaj rež>ssrja pri-
stopila tudi k osebi plesalca, od-
krivši v mimiki velikih umet-
nikov kot Helpmanna, Mossina
in Moire Shearer idealno pod-
lago za izvajanje muzikalno-
scensikega dela. Dobro uporab-
ljena razsvetljava je poudarila
podrobnosti odlično zamišljenih
mask, ki karakterizirajo posai
mezne like. !

Pressburger



Ekonomisti
na Lipanci

Elejska koča na Lipanci (1633 m)

V okviru svoje organizacije so
priredili študenti ekonomske fa.
kultete uspel smučarski tečaj na
Lipanci. Tečaja se je udeležilo
16 študentov. Kočo je dal na
jazpolago SD Krim.

Na idealnih terenih Lipance
so ekonomisti bolj ali manj
uspešno preizkušali svoje zna-
lije, lomili smučke, rili v sneg,
tako, da je resno ogrožena pro.

Na turnirju za prvenstvo Uni-
verze sodeluje 12 igralcev, 5 pa
jih je udeležbo odpovedalo. Pri
žretaanju so dobili tekmovalci
naslednje žtevilke: 1. Trampuž
(Triglav), 2. Kržin (Krim), 3.
Vrhovec (LUSK), 4. Kos (2el.
Maribor), 5. Benedičič (Triglav)
6. Cuderman (Triglav), 7. Fajon
<2el. Kranj), 8. Grosek (LUSK),
9. Kočevar (Triglav), 10. Kržiš-
nik (Krim), 11. Mikunda
(LUSK), 12. Gabrovšek (LUSK).

Mojstrska kandidata Benedi-
Čič in Kržišnik, ter prvokate-
feornik Trampuš igrajo kot go-
sti, ostali pa se borijo za na-
slov prvaka Univerze. Do sedaj
je bilo odigrsnih 8 kol. 2e v

Smnčarsfco prven-
sivo ftvstvijskih
študernlov

V Mallnitzu je bilo pred dnevi
zaključeno akademsko s-mučar.
sko prvenstvo z veleslalomom
za moške in ženske. V zelo mrz-
lem vremenu in na ledeni progi
je tekmovalo 96 moških in 10
žensk. Proga je bila dolga 2200
metrov s 500 m višinske razlike;
imela je 26 vrat.

Zmagal ja Gustel Jamnik
(Innsbruck), med ženskami pa
Kremslehner (Dunaj), ki je
edina med ženskami prevozila
progo brez padca.

Pretekli teden je bilo na Sem-
meringu takoimenovano »Aka.
dernsko svetovno prvenstvo« v
smučanju, ki so ga organizirali
in se ga tudi edini udeležili štu.
denti iz informbirojskih držav.

Urnik treningov
&a JUDO-šport

V letnem sernestru bodo trenin-
gi v mali dvorani na Taboxu po
sledečem razporedu:

Ponedeljek: Zenske od 19—20,
začctniki A od 20—21, začetniki
E od 21—22.

Torck: I. a. n&daljevalni tečaj
od 19—20.30 in I. b. nadaljeval-
n; tečaj od 20.30—22.

Sreda: Začetniki A od 18.30—
19.30, začetniiki B od 19.30—
20.30 in II. nadaljevalni tečaj od
20.30—22.

Čctrtek: I. a. nadalijevalni tečaj
od 19—20.30 in I. b. na>daljeval-
ni tečaj od 20.30—22.

Petek: 2enske od 19—20 in II.
nadaljevalni tečaj od 20—21.30.

Študenti in študentke, ki čutijo
zadostno zanimanje za ta šport, se
lahko prijavtjo pri vratarju Uni-
verze ali naj pridejo ob določen!
uri na trening, kjer se bodo lahko
vpisali. Odbor

ZMAGA ASD
17. marca sta se pomerili v

medsebojni tekmi strelski dru-
žini naših študentov in Ljudske
milice. Otoe družini sta tekmo-
vali s po dvema ekipama. V
obeh tekmah je zmagala ASD.
Prva postava je dosegla rezul-
Itat 631:626, druga vrsta pa
611:586 krogov. Skupna razlika
je torej 30 kro.gov v korist ASD.

Tehnični rezultati: 1. Skušek
(135 kro.gov, LM); 2. Peršič (131,
ASD); 3. Rems (130, ASD); 4.
Golofo (130, LM); 5. Sušnik Bo-
jan (128, LM); 6—8. Vrabl Ni-
Iko, Kuštrin Mišo (oba ASD),
Tanasič Stefan (LM, 125); 9.
Kotnik Stamko ( 124, ASD) in
10. Pečnikar Tone (123, ASD).

I Š #

ga za tekmovanje v veleslalomu,
ki je bil v nedeljo.

Vedrega razpoloženja ni manj-
kalo. Posebno v kuhanju so ?e
pokazali prave mojstre. Lačni so
bili venomer. S težkim srcern
so se poslovili od sonca in dobre
volje. Spet morajo prenašati
črnoglede proiesorje in mrki
status fakultete.

prvern kolu so se pričele ogor-
čene borbe in značilnost turnir-
ja je, da tako imenovanih vele-
mojstrskih remisov sploh ni. V
najvažnejših partijah prvega ko-
la je Kržišnik premagal Vrhov-
ca, Grosek pa Benedičiča. V
naslednjih dveh kolih sta Kržiš-
nih in Grosek premagala svoje
nasprotnike in •• vodila po tret-
jem kolu s tremi točkami. V če-
trtem kolu je Kržišnik premagal
Cudermana, Grosek pa remizi-
ral z Gabrovškom, v petera kolu
se Vrhovec z zmago . nad Ga-
brovškom tesno'pnbliža vodilni
skupini. Grosek reihizira s Kp-
čevarjem, Kržišnik pa mora svo-
jo partijo odložiti. V šestem ko-
lu se partija med vodečima Kr-
žišnikom in Grosekom konča
neodločeno, Vrhovec pa prema-
ga Kosa in se jima tako pridru-
ži. V naslednjem kolu vsi trije
remizirajo. V osmem kolu kon-
ča prvi partijo Vrhovec, ki re-
mizira s Cudermanom, medtem,
ko Grosek remizira z Mikundo,
Kržišnik pa zopet odloži partijo.

Zaradj mnogih odloženih in
prekinjenih partij je stanje na
tabeli nejasno. Največje izglede
za zmago ima mojstrski kandi-
dat Kržišnik, ki spretno "izrab-
lja izkušnje, ki jih je pridobil
na šampionatu FLRJ. Ker pa ni
iz študentskih vrst, sta najres-
nejša tekmeca za naslov prvaka
Grosek in Vrhovec.

Odločitev bodo prinesla zsd-
nja kola, ko se bodo med dru-
pim srečali Grosek : Vrhovec,
Gabrovšek : Kržišnik ter Vrho-
vec : Kočevar.

Stanje na tabeli po osmem
kolu ,ie naslednje: Vrhovec' 5 in
pol, Krrišnik 5 (2), Grosek 5
(1), Mikunda 4 in pol, Cuder-
ma n 4, Kočovar 3 in pol (2),
Gabrov=ek 3 (3), Benedičič 3,
Kos in Kržin 2 in pol, Tramouš
1 in pol (3), Fajon 1 (2). Ste-
vilkc v oklepaiu pomenijo šte-
vilo prekinjenih partij.

Grosek kandidat št. 1.

V nadaljevanju turnirja za pr-
venstvo Univerze so bili dosežcni
naslednji rezukati: Trampuž :
Grosek 0:1, Grosek : Kržin 1:0,
Vrhovec : Grosek 1 (2:1) 2, Fa-
jon : Vrhovec 1 (2;1) 2, Kržin :
Fajon 1:0, Fajon : Kržišnik 1:0,
Trampuž : Gabrovšetk 1 (2:1) 2,
Kos : Gabrovšek 1 (2:1) 2
Kos : Cuderman 1 (2:1) 2, Fajon
: Kos 0:1, BenedičLč : Cu-defman
0:1.

V vodstvu je Grosek z 7 1/2
točkami, slede Vrhovec z 6 m pol,
Kržišnik 6 (3), itd. Najresnejši
kandidat za prvaka Univcrze je
Grosek, ki mu je v zadnjem kolu
potreben le rcmis za osvojitev na-
siova mojstrskega kandidata.

Urraik sfrelskili
treirairBgov

Treningi se vrše v sobi Št. 90
(Univerza) od 19—21 ure. V po-
nedcljek ženske, v torek študenci
pravne fakultete, v sredo elektro-
tehniki in metailurgi, v četrtek
strojniki in gradbeniki, v petek
ekonomi, agronomi in gozdarji ter
v soboro (od 15—18 ure na istem
kraju) žtudenri medicine, filozo-
fije in prirodoslovno-mateinati2-
ne fakultete.

Študentke tudi ob ponedeljkih,
sredah :n petkih od 19—21 ure na
ŠtudeiK&kem naselju.

V nedeljo, 1. marca je jugoslo_
vanska študentska reprezentanca
odpotovala iz Ljubljane v St.
Moritz na II. prvenstvo FISU, ki
ga je to pot organiziral švicar-
ski akademski smučarski klub
(SAS). Reprezentanca je bila
sestavljena iz 8 tekmovalcev,
ki so bili izbrani na III. štu-
dentskem prvenstvu FLRJ v
smučanju v Kranjski gon, pet
jih je pa povabil SAS kot go-
ste na njihovo tekmovanje.
Razen teh se je tekmovanja še
udeležil Ivo Pevec na stroške
zagrebške »Mladosti«. — V St.
Moritz smo prispeli po 23 urni
vožnji čez Avstrijo.

OTVORITEV STUDENTSKE
ZIMSKE OLIMPIADE

Uro po našem prihodu je bila
že slavnostna otvoritev. Tekino-
valci vseh držav so se s smuč.
mi pripeljali z vrha Corviglie
do hotela »Chantarella«, kjer
so bili slavnostni pozdravi in
druge svečanpsti. Od naše eki-
pe so se slavnosti udeležili sa-
mo alpski vozači, ker so tekači
šli na počitek, saj jih je pri-
hodnji dan čakala. tekma. Po-
leg jugoslovanske ekipe SQ , sa
tekmovanja • udeležili študenti
iz ZDA, Anglije, Argentine, Av-
strije, Braziiije, Finske, Fran-
cije, Italije, Libariona, Luxera-
burga, Nemčijo, Norveške, Por-
tugaiske in Svice, torej skup-
no iz 15 držav. Najmočnejša je
bila italijanska ekipa, ki je

• štela skupno 42 članov. Iz ,tega
jasno sledi, da je bilo to pr-

.venstvo po svoji kvaliteti, ka-
kor po udeležbi največja po-
vojna študentska športna pri-
reditev.

TEK NA 14 KM
Dan pred tekmovanjem so si

naši tekači ogledali progo, ki
je obsegala del olimpijske
proge. Tekla je v dveh krogih
po 7 km, bila izredno valovita
in zahtevala od vsakega tek-
movalca precejšnje ' tehnično
znanje. Važno je omeniti tudi
to, da leži St. Moritz 1800 m
visoko in da višinski zrak ovi.
ra tekmovalce pri tekmovanju.

Naslednji dan se je začelo
tekmovanje v teku na 14 km.
Skupno je startalo 45 tekmo.
valcev, od teh 7 Jugoslovanov.
Za favorite so veljali Finci.
Rezultati so pokazali, da je bi-
la prognoza pravilna. Prvo me-
sto je zasedel Finec Marttila s

prvenstva v smucanju
časom 46.10, pred Svicarjsm
Baumannom s časom 48.22 min.
Tudi naslednji dve mesti sta
zasedla Finca Suvikas in Punk_
ka, 5. mesto pa znani nemški
tekmovalec Jager. Velik uspeh
je dosegel Jugoslovan Bogdan
Svet, študent gozdarske fakul-
tete v Ljubljani, ki je progo
pretekel s časom 51.23 min. in
zasedel šesto mesto. Ostali na-
ši tekmovalci so se plasirali
dokaj slabo. Soberl in Kalan

je v prvem teku padel, vendar
je imel srečo, da njegovd vož-
njt> niso »štopali«. Tako je vož.
njo .p6r.oy.il in dosegel najboljši
čas. Kljub temu pa so mu pri-
bili 10 sek. iz neznanih vzro-
kov in uradni zmagovalec je
postal Rubi, rnedtem ko se je
Jamnig plasiral šele na 5. me-
sto. Naš tekmovalec Damjan
Hladnik je zasedel 16. mesto,
Dernič pa 19. Prestor je imel
v prvem teku kljub padcu še-

Največja povojna mednarodna š*u-
dentsha prireditev — Udeležbd štu-
ilnetov iz 15 dršav — Šesto -nicsto v
tchu nci 14: Um — 10. mesto r> sfoi-
lomu — 13. fiiesto v velcslaloniu —
14. tnesto v sinnhu — NeuspeFi nase
štafete — Svetdvno študentsko
prvenstvo v skokih

nista pravilno mazala, tako da
jima je kmalu po štartu po-
bralo ' mažo in sta skoraj vso
progo tekla s praznimi smučmi.
Prvi se je kljub temu plasiral
ria, 12. mesto, Kalan pa na 24.
Marinkovič in Pevec sta za-
sedla 15. oziroma 20. mesto. Gaj
in Kavčič pa 28. oziroma 29.
Na splošno lahko zaključimo,
da se je Svet kot posameznik
plasiral izredno uspešno, med-
tem • ko bi se ekipa kot celota
lallko plasirala bolje, kar ji je
v prvi vrsti oneinogočilo ne.
pravilno mazanje smuči.

SLALOM
Za alpske discipline je bilo

prijavljeno rekordno število
tekrnovalcev, saj jih je samo v
slalomu" štartalo nad 120. Za-
radi tako velikega števila tek-
movalcev sta bili postavljeni
dvfe nagradi. Vodja vseh alp-
skih prog je bil'olimpijski zma_
govalec Rominger. Prvi tek so
po prvi progi vozili tekmovalci
do štartne številke 50, drugi tek
pa so proge zamenjali. Jugo-
slovanska ekipa za slalom je
bila: Prestdr Ziga, Pogačnik Jo-
že, Bizjak Ljubo, Hladnik Dam-
jan in Dernič Janko. Za favo-
rit a sta veljala Rubi — Svica
in Jamnig — Avstrija. Jamnig

sti čas, pri drugem teku pa je
padel in odstopil. Pogačnik je
zaradi padca odstopil, Bizjak
pa je bil dikvalificiran.

VELESLALOM
Proga za veleslalom je bila

dolga 2500 m z 35 vratci in
500. m višinske razlike. Zmagal
je Jamnig — Avstrija s časom
1.53,4 pred Rubijem 1.54,6. Pre-
stor je dosegel čas 1.07,2 in s
tem 11. mesto, vendar je bil
diskvalificiran, ker je zgrešil
vratca. Kljub našemu prizivu
je ostal dikvalificiran. Tako se
je med naširni tekmovalci naj-
bolje plasiral Bizjak Ljubo na
13. mesto, Dernič Janko na 17.
mesto in Hladnik Damjan na
18. mesto. Pogačnik je bil di-
skvalificiran. To je brez dvoma
velik uspeh naših alpskih vo-
začev v tej disciplim.

SMUK
Po olimpijski progi z vrha

Corviglie je v soboto štartalo
nad 100 tekmovalcev. Zaradi
majhne množine snega je bila
proga nekoliko skrajšana in iz-
redno nevarna. Prestor se je na
veleslalomu poškodoval in ni
štartal, prav tako Pogačnik. Ta-
ko je tekmovala samo naša
stara garda. Uveljavil se je po-
novno Rubi, saj je bil polnih 6

sekund pred Jamnigom. Od na-
ših tekmovalcev je dosegel ve-
lik uspeh Dernič Ja?iko, ki se
je plasiral na 14. mesto in Biz-
jak Ljubo z 18. mestom. Hlad-
nik je zaradi težjega padca od-
stopil od tekmovanja.

V alpskih disciplinah so naši
tekmovalci doseglj lep uspeh,
saj so se vsi plasirali med prvo
petino tekmovalcev. Prestorja
pa je spremljala očitna smola,
ker bi se gotovo plasiral med
prvo desetorico.

STAFETA 4 x 7 km
Za največji neuspeh lahko

štejemo plasinan naše štafete.
Vsi smo bili prepričanii da bo
zasedla štafeta 2. ali 3. mesto.
Vsi smo si bili edini, da Fin.
cem 1. mesta ' nihče ne more
ogrožatl. Zgodila so se prese-
nečenja! Zmagali so Svicarji,
katerim sta zmago prinesla od-
lična tekača Baumann in Mar.
met. Na 2. mesto se je plasira-
la ekipa Finske, na 3. pa Nem-
čija. Naša štafeta, ki je nasto-
pila v postavi Kalan, Marinko-
vič, Svet in Soberl se je pla-
sirala na 4. mesto, 2 min. slab-
še od ostalih je tekel Marinko-
vič, kar je zadostovalo za slab
plasman.

Pri tem naj še omenim ne-
športno vedenje člana zagreb-
ške »Mladosti« Peveca, ki ni
hotel tekmovati v naši drugi
štafeti z izgovorom, da je boljši
od Kalana. Na ta način je od-
padla naša druga štafeU. Ka-
lan pa je postavil od vseh na.
ših tekmovalcev najboljši čas.

SAMOSTOJNI SKOKI — NAJ-
VECJI LJSPEH JUGOSLO-
VANOV

Vsi smo težko pričakovali
zsdnji dan tekmovanja, ko so
bili na sporedu skoki na olim.
pijski skakalnici. Gorišek in
Dobrin sta se že ves teden pri-
pravljala na to srečanje. saj
sta branila svetovni študentski
rekord iz Badgasteina, ki ga je
postavil Ivo Razboršek. Gori-
šek je že na treningu pokazal,
da je favorit, saj je s polovič-
nim zaletom skočil 71 • m. Imel
je smolo, da je dobil štartno
številko 2, tako da je skakal
pred Norvežanom in Fincem.
Vendar nas tudi na tekmi ni
razočarsl. s skokoma 60 in 63,5
m (najdaljši skok dneva) je z
8 toekami naskoka osvojil sve-
tovno študentsko prvensfvo.
Dobrin je prvič krasno skočil
60 m, drugič pa 58,5 m s pad-
cem in se plasiral na 5. mesto.

Mnogo padcev
V PLANICI

ZAKLJUCEK TEKMOVANJ
V »PALACE«, največjem ho-

telu v St. Moritzia so se ob za-
ključku zbrali tekmovalci iz
vseh držav, kjer je bila raz-
glasitev rezultatov in podelitev
nagrad. Na sporedu so bile tu.
di točke posameznih narodno-
sti. Naša ekipa je zapela »Ce
študent...«, potem pa sta Do-
brin in Gorišek izvajala salte
in premete, kar so vsi prisotni
navdušeno pozdravili. Torej tu.
di tukaj je bil dosežen popoln
uspeh.

Pomembno je tudi, da so se
tekmovanja, kakor tudi zaključ-
ne slovesnosti, udeležili tudi
številni profesorji.

Po zaključku tekmovanja si
je naša reprezentanca ogledala

Smuški tereni nad st. Morizom, Kjcr so tekrciovali naši koleg-i. Označcna proga na Ievi ob robu §e Davos, znano švicarsko zim.
js velesilajom, srednja kratka proga ( ki v resinici ni ravno preveč kratka) js slalom in proga na %.- srprli^^p in SP n̂ -pko 7ii-
desni -saiuk. Veieslalom teče iizpod vrha P. Nair (3059 m). Start za smuk je bil pri koči Corviglia c L ^

Poročilo
našega dopisnika

Letošnja Planiška priredite^
ni tako uspela, kot smo priča-
kovali. Tekmo samo je zelo mo-
til veter in poledenela skakal-
nica. Več so imeli od prireditve
gledalci, ki so opazovali skakal-
ce na treningu. Skoki v soboto
7. marca so tako po daljinah
kot tudi po lepoti sloga preka-
šali nedeljsko prireditev. Na tre-
ningu je zelo lepo skakal Adle-
šič, ki je v zadnjem letu mnogo
pridobil na daljinah in na slogu.
Rogelj je s svojimi lepo izvede-
nimi skoki navdušil množico
gledalcev. Polda je hranil svoje
moči za glavno tekmo, kjer pa
ni imel možnosti, da bi v celoti
pokazal svoje znanje. CepraV
med inozemskimi udeleženci ni
bilo k îkih skakalnih zvezd, so
vendar skakali lepo in posebno

.v slogu nadkriljevali domačine.

Glavna tekma v nedeljo je
privabila v Planico nad 7000
ljudi. Nastopilo je 36 skakalcev,
ki so se morali spoprijeti z ve-
trom in ledom na skakalnici.
Padcev je bilo precej, posebno
v drugi seriji, ko so morali za-
radi slabih vremenskih pogojev
tokmovanje prekiniti. Nesrečno
je padel Klančnik, ki si je pre-
tresel možgane, Adlešič si je po-
škodoval nogo in roko, hudo je
padel tudi Stanovnik. Gledalci
so glasno odobravali prekinitev
skokov.

Prvo mesto je osvojil Anwa-
der (Nemčija) pred Poldo. Mla-
di skakalci še niso zreli za tako
prireditev, posebno v takih vre-
menskih pogojih jih ne bi smeli
pustiti na start.

v višini 2489 m. Gor&ki vrh nanJ to progo pa je P. Saluver (3146 m). richa vrnila v domovino.

Kiub
za športno medicino

na Pohorju

Kot prejšnja leta je tudi letou
sekcija za športno medicino MVŠ
s popolno podporo Instituta pni-
redila smučarski tečaj za svoje
najboljše člane. Medicinako faikul-
teto je zastopal dr. Avčin Marij,
institut za športno medicino pa
dr. Zavrnikova. Tečaj je bii na
Pohorju in je trajal 10 dni. V
lepem vremenu so tcčajniki zdru-
ž:li koristno s prijetnim. Poieg
dela na snegu so imcli tudi preda-
vanja. Opazovali so puils, dihanje,
vitalno kapaciteto in spremembe
krvnega tlaka. Iz tečasja so prinesli
mnogo koristnih zaikijučkoiv.

P red nekaj tedni je pote-
kel roik, do katerega bi
moral črnec Ray Robin-

son, svetovni boksarski prvak
srednje kategorije, izjaviti, ali
bo branil - svoj naslov ali ne.
Ker tega ni sitoril, je s tem svoj
naslov avtomatično izgubil.
Vendar kaže, da Robinson ne
žaluje za njim, saj mu posel,
ki se mu je posvetil sedaj, nese
mnog'0 več. V žgodovini boksa
pa bo Robinson ostal kot eden
najintelig-entnejših in priljub-

i-e alkohola, tobaka in svežega
sadja, zato pa tem bolj marlji-
vo prazni steklenice Coca-Cola.
Nasprotniki _ga hočejo cesto
označiti kot čudaškega, časti-
hiepnega in domišljavega, vse
to pa ni res. Najbolje to do-
kazujejo besed francoskega
boksarja Jeana Stocka, ki se je
nekaj dni pred srečanjem se-
znanil z Robinsonom. Izjavil jp:
»Robinson mi je zelo simpali-
čen, kakšna šikoda, da se bova
morala tepsti!«

Ray "Sugar"
ROBINSON

Fata!n3 Virfortuoz pesfl Je zapusSši ring
ljenih boksarjev, kar jih je kdaj
stopilo v ring. Gotovo bo čita-
telje, zlastj.pa športnike in lju-
bitelje boksa zanimalo zvedeti
kaj več o njem.

Ja%& in Coca-cola
Malokomu je znano, da je

Robinsonovo pravo ime prav-
zaprav Charles Charon. Danes
ga vsi kličejo Je »SUGAR«. Ime
»Sugar« so mu vzdeli. gledalci,
ker pravijo, da ob njegovem
boksu tako uživajo, kot bi jedli
najboljši sladkor. Robinson je
privatno tipičen Američan, ved-
no je nasmejan in dobre volje,
zelo prijateljski in zabaven, po-
leg tega pa skromen (razen v
oblačenju) in darežljiv. Pogo-
stokrat je ves dobiček kakega
srečanja poiklonil raznim dobro-
delnim ustanovam. Zelo rad
igra golf, a ugajata mu tndi
baseball in košarka.

Poleg tega ' je velik Ijubitelj
amerišikega jazza. Videti ne mo-

Hay Hobinson
in Fausto Coppi

Ray je »pretrpel« že več te-
meljitih pregledov svetovnozna-
nih športnih zdravnikov v Ame-
riki in Evropi. Vsi so si edini
v tem, da so njegove mere
idealne. Visok je 180 cm, tehta
nekaj čez 70 kg. Cez prsni koš
meri pri vdihu 102 cm, pri izdi-
hu pa 93 cm, v pasu pa je zelo
vitek, saj meri le 67 cm. Nje-
govo srce je nekaj izrednega.
Bije počasi in krepko le 46-krat
na minuto, torej slično kot srce
Fausta Coppija, znanega itali-
janskega kolesarja. Zdravniki
zatrjujejo, da je Robinson v
fižiološkem in mortološkem po_
gledu izi-eden primer, kakr.šne-
ga najdemo nriorda na sto tišoč
ljudi le enega. Pravijo tudi, da
bi bil Robinson s svojimi fi-
zioriimi siposobnostmi lahko si-
jajen tekač na 800 in 1500 me-
trov.

Umetnik ringn
Znano je dejstvo, da nr.odrost

skoraj vedno premaga surovo
silo'. Tega se je zavedal tudi
Robinson, saj je v svoj boks
Vnesel ' toliko genialnosti, ' kdt
noben boksar pred njim. S svo-
jim pametnim boksom in ne-
verjetnioi poznavanjem tehnike
boksa ter psihologije nasprotni-
ka je Robinson. lahko žel uspe-
he in pošiljal nasprotnika za na-
sprotnikom v »deželo sanj«.
Trez dvoma vzdevki »umetnik
ringa«, »superboksar« in »vir-
tuoz pesti«, ki so mu jih daii
gledalci, niso pretirani.

Poglejmo, kaj pravi o njem
GeOTge Carpentier, nekdanjr
svetovni prvak težke kategorije
in najboljši stilist svojega časa:
»Kar me je najbolj presene-
tilo pri Rayu, je njegova izred-
na sposobnost improvizacije.
Ima prirojen občutek, kako je
treba boksati. Njegovo najmoč-
nejše orožje je levica in, kar je
redkost, more udariti z njo tri-
krat zapovrstjo. Robinson se v
ringu počuti prijetno, boksa brez
napora, kadar je potrebno, zada
nasprotniku neverjetno hitro
serijo udareev. Udarja močno
in eJaslično. Ne bi mu moge]
dati niti najmanjšega nasveta.
Ali bi mogli dati nasvet kake-
mu Leoiiardu da Vinciju? Ray
je brez dvoma najbolj dovršen
boksar sedanjosti.«

5 srečnnj — »5 K. O.
Evropa je prvič videla Ro-

binsona konec leta 1950, ko jo
je obiskal kot svetovni prvak
tedaj še wslter-kategorije. Ob
velikem pompu se je izkrcal
sredi meseca novembra z ladje
»Liberte«. Prispel je v šprem-
stvu žene, 130 kg težkega mena-
žerja George Gainsfofda, tre-
nerja, kuharja in sekretarja.
Med njegovo ogromno prtljagpo
se je nahajalo tudi 10 parov
rokavic, 3 »hruške« za trenira-

nje, 3 radioaparati in 6 zabojev
konzerv! Ceprav je imel prvi
dvo-boj že čez nekaj dni, sploh
ni nič treniral. Dejal je, da žsii
spoznati »mesto svetlosti«, Pa-
riz in da ga ostalo ne zanima.

Medtern pa se je Jean Stock,
njegov prvi nasprotnik, marlji-
vo pripravljal na dvoboj. Ko se
je približal dan srečanja, je
imel za sebpj več kot 100 rund
n&jostrejšega treninga. In re-
zultat? Robinson ga je pred
dvajsettisočglavo množico dobe-
sedno zdrobil! 2e v prvi rundi
je Stock zletel trikrat na tla,
v drugi pa je obležal k. o. Sle-
dila je borba v Bruslju proti
Luc van Damu, a tudi tega je
Robinson že v četrti rundi po-
slal s prvim vlakom v »deželo
sanj«. Tretji nasprotnik je bil
Walzack, s katerim se je Ray
srečal v Genovi. Doživel je isto
usodo kot ostala dva pred njim.
Francozom je pričelo počasi
presedati, da ta vražji črnec ta-
ko li'.ro »uspava« po vrsti nji-
hove najboljše boksarje in vse
nade so pričeli stavljati na

Villemaina, ki je bil znan pr>
svojih uspehih v Ameriki. Upali
so, da bo njemu uspelo pre-
trgati niz blestečih uspehov fa-1

moznega črr.ca. Vendar so bili
vsi upi zaman. Villemaine, ki je
bil za 12 cm manjši od Raya, je
bil res zelo agresiven. Poskušal
se je približati Robinsonu in
mu zadati odločilne udarce, a
slednjemu je uspelo, da ga je z
dolgimi levimi stop-direkti dr-
žal na distanci. V osmi rundi se
je po močnem Robinsonovem
levem direktu tudi Villemaine
sesedel. Dasi se je dvignil, je
sodnik že v naslednji rundi pre-
kinil borbo, ker je bil Ville-
maine popolnoma »groggy«. Ta-
ko si je Robinson nanizal četrti
biser na svojo ogrlico in čez
nekaj dni je dodal še petega,
ko je v Frankfurtu knockouti-
ral Hochta v peti rundi.

»So long tiext year«
Tako je Robinson zaključil

svojo prvo uspešno turnejo po
Evropi. 27. decembra se je zo-
pet vkrcal na »Liberte«. Ob od-
hodu je izjavil, da namerava
premagati la Motto, svetovnega
prvaka sre-dr.ie kategorije, in si
s tejn priboriti naslov prvaka
tudi v tej kategoriji, nato pa
(Nadaljevanje na zadnji strani)

Robimsonovo uspavalno sredstvo

Naši v St. Moritzu

ŠAH
Prvenstvo univerze



BTRAN6 »TEIBUNAf Stev.

AVTOSTOP PRI NAS
ALl FILOZOF NA IZLETU

Vsi, ki so v zadnjih letih
vsaj malo pogledali preko me-
je, vedo več ali manj povedati
o potovanju »na avlostop« ali
»hich-hickmg«, kot temu pra-
vijo Angleži. Mnogi evropski
študenti ss odpravljajo na zeio
dolga potovanja izkijučno na ta
nacin.

Tudi sam sem že potovai ta-
ko po Nemčiji in Avstnji tn
priznati moram, da sem bi)
večkrat prescnečen nad prijaz-
nostjo avtomobihstov," ki so me
vzcli kos poti s seboj. Predvsem
študentom so zelo naklonjeni
in zakaj ne bi kdo prisedel, če
je prostor v avtomobiluV Saj —
tni je pravil šoler med vožnjo
iz Munchena proti Niirnbergu
•— študenti imajo nekako mo-
ralno pravico do tega: nič ne
zas!u7ijo, pa naj potem še nič
ne plačajo!

Pred nedavnim, na dan pla-
niških skokov, sem se vračal z
izleta. Zvečerilo se je in med
Kranjsm m Medvodami sem
prišel na glavno cesto. Nena-
vadr.o veliko število avtomobi-
lov je vozilo proti Ljubijani.

roko, toda elegantni »Buicki«
in drdrajoči »DKW-jevci« so
kljubovalno in brezbrižno dr-
veli proti Ljubljani. Le zakaj
bi ustavljali? Kdor nima avto.
mobila, naj gre peš! Pri 53. ne.
uspešnem »stopanju« sem si res-
no premishl tn hitreje stopil
proti Medvodam, kjer sem na-
meraval ujsti večerni vlak in
se potegniti proti domu.

Dolgo časa ni bilo nobenega
avtomobila. Končno so daleč za
menoj v perspektivi ceste za.
žareli žarometi in moja senca
se je stegnila po betonu. Kaj,
ko bi ustavil še tega, samo še
tega? Dvigam roko, žarometa
se naglo približujeta. Umikam
se ves začuden — avto ustav-
Ija. Ustavlja-! Privozil je tik
mene in preden sem odprl usta,
sem zaslišal: Exeusez moi, je
n'ai pas !a place rfans l'auto-
mohile. Zahvalil sem se mu m
pognal je. ImeJ je značko »F...«,
stevilke pa si nisem zapomnil.
Podoben prirner se mj je pri.
petil na cesti Makarska—Du-
brovnik lani jeseni, ko sva s
kolegom ustavila nekega »ame-

In šinilo mj je v glsvo — če-
prav sem miol prv'otni namen:
iti peš — kako bi bilo, če bi
poizkusi] koga ustaviti; skro-
men prostor se bo že našsl ne-
kje v VSČJ tej dolgi koloni.
Dvigal sem rcko, spet m spet,
toda brzeli so mimo z nezmanj.
šano hitrostjo. Toda bil sem
vztrajen, še in še sem ustavljal
— pa nič! In mislite, da so bili
vsi avtomobiJi zaserieni? Se zria-
leč ne; mnogo je bilo pol-
praznih!

Mahni) sem ,jo peš, razmiš-
ljajoč o tem, kakšno uslugo
lchko naredi človek človeku.
ne da bi ss mu biln treba kdo
vekaj potruditi. In kako malo
ljudi res izkoristi te možnosti...
Pač pa zato pnštevajo rned
uslugs in »dobra dela« ra.ie:
razne dolžnosti, »usluge« zaradi
»spodobnosti ah pa vsa,i »uslu
go« pred dovolj številno publi-
ko. In obrazi jim žare od same
srčne dobrote in notrsnje za-
dovoljnosti . . . In še sem rivigal

(N Ĥn̂ jova-j••> s 5. sirani)
bo zopet obiskal Evropo. Goto-
vo si jp mislil: »Sedaj odhajam.
da Ve- malo splahne bunke in
se vrne bojevitost. Toda: So
long n€xt year!« Tedaj#gotovo
nj niti najmanj slutil," da se bo
njcgovo drugo gos ovanje vse
drugače končalo.

Dvojsii
svetouni p- vak

Kakor hitro se je Robinson
vrni] v Ameriko, se je takoj
lotU resnega treninga. Trdno je
bil odločen, da v kratkem po-
zove na dvoboj Jaka la Motto.
Bi) je prepnčan, da ga bo pre-
magal in si tako osvojil drug;

rikanca«. Usiavi) ja in se opra.
vičil, da lahko vzame samo
enega s seboj, in tako je tudi
bilo".

Ni da bi se čudil, morda je
res, da so tujci navajeni na to,
vendar je kljub vsemu to le
nekaj več kot navada — saj
ni dolžan, da ustavi, m to Celo
v deželi, kjer je »avtostop« že
skoraj prekršekl Kesnici na
Ijubo moram povedati, da mi
v FLKJ uspelo ustaviti jugo-
slovanski avto le dvakrat, in
sicer na cesti Dubrovmk- Skop.
Ije. Končno se le najdejo Ijud-
je, ki . . . ustavijo pred dvig.
njeno roko neznanca, čeprav bi
lahko mirno vozili dal)e.

Studenti smo precej zaintere-
sirani na tem, da bi se vozači
m lastniki avtomobilov opri,
j€h te iepe navade. Vendar
upajmo, da bo poleti bolje, saj
obetajo, da bo našo državo
obisk;iio letos še več tujcev, kot
vsa leta doslej. Stenica

Robinson ima dober okus. V Pa-
rizu pleše s filmsko igralUo

Martiaie Carol
naslov svetovnega prvaka. Vsa
svetovna športna javnost je tež-
ko pričakovala ta dvoboj. Mne-
nja 0 tem, kdo bo zmagovalec,
so bila zelo različna, zato yt
množica na dan dvoboja 14. fe-
bruarja 1951 do zadnjega kotič-
ka napolnila veliki stadion v
Chicagu, medtem ko so milijoni
Američanov zasledovah potek
borbe po televiziji. Brž ko se
je prieela borba, se je pokaza-
lo, da hoče la Motta zmagati že
v prvih rundah. Robinsonovi
odgovori na silovite napade La
Motte so bili netooni in le s
svojimi znanimi levimi stop-di-
rekti je zadeval natprotnika v
polno. Tako je tekla Lorba vse
do osme runde. V deveti rundi
je Robinson prevz-ei iniciativo
v svoje-roke. La Motta ]e začel
popuščati, Robi-nson pa je na-
padel z vso silo. V naslednji
rundi so dobro merjeni Robin-

sonovi crocheji in uppercuti kar
deževali in La Motta se je že
pnčei opotekati po ringu. Se
enkrat je La Motta z zadnjimi
silami pognal Robinsona med
vrvi, toda takoj nato ga je Ro-
binson ponovno zasul s serijo
precizhih udarcev. Od tega tre-
nutka dalje se je ustavil le za
toliko, da je zajel sapo, nato pa
je nadaljeval z »demoliran.jem«
naspro:nika. Dal je kakih 150
udarcev za enega samega vrnje-
nega. Ves zbit in krvav se je
La Motta pričel opotekati. Tri-
krat je kazalo, da bo padel, a
vendar ni. Kon^no je sodnik
prekiml to mrcvarjenj« in ob
huronskem vpitju gledalcev
prog.lasil Robinsona za zmsso-
valca. Tako je posta] svetovni
prvak srednje kategorije, Med-
tem ko so La M-otti nudili ki-
sik, se .je Robmson smehljaje
priklanjal in pozdravljal mno-
žico. Njegov cilj je bil dosežen:
postal je dvojni svetovm prvak

(Konec prihodnjič)

OBVESTELO
SAMOPOJlOČt

Odbor Studentske Samopomoči
ZSJ opozarja socialne referente
združenj fakultet. akadernij »n
visokih šol, da pobere prispe-
vek 100 din za Samopomoč tudi
od absolventov Nabrano vsoto
s spiskom naj dostavijo najkas-
neje do 30. sprila t. l. odboru
Studenfske Samopomoči. Opo-
zarjamo, da ne bomo upoštevali
prošenj absolventov za podporo
nitj v izjemnih prfmerih, če bi
bil prosilec član združenja, ki
zgoraj omenjene dolžnosti ne bi
izpolnil.

Odbor Samopornoči

POPRAVEK
V l̂anek »Morfohgija sloven-

skega jezika* v prejšnji Številki
»Tribune« so se vrinile nekarere
tiskarske napake, ki kaze smisel.

Na str. 5: v 2 stolpcu vr 33—
34 tnora biti vkupe; vrs. 59. koncf-
nica -je. Na str. 6: 1. stalpec vrst
3. v instr. sp. f. v in 9. in 10. vrstic.
mora biti: ker so skrajno nespret-
no po svoje iztrg.ini iz konteksta
(zmešal jc ti'sikars.ki šikraf, ni b'lo
?.a ponaaoritev!). V vrst. 13 je
dela seveda vrihorapl)eno in spa-
da ven. V 2 stolpcu vrst. 9 mora
biti samo (in ne sam).

BITI FUNKCIONAR . . .
(MadaJjavanje z 2. strani

Četrto vprašanje — oziroma
vzklik: V letošnji sezoni, ki je v
Ljubljani tako bogata, nismo imeli
niti enega samega koncerta! KaJso
je b:lo lan: s študentskimi kon-
certi, ne vem, vem le to, da zame
med študcnti ni bilo zadostnega
zanimanja in so zato bili ukinjeni.
Iz istega razloga jih letos nisrno
ogranizirali. Vendar bi se morda
s primerno propa?ando med štu-
denti stvar dala organiziiati.

Zadn;e vprašanje: Kako bo od-
bor ali kdor vadi to delo na Uni-
verzi, polagal račun prcd Univer-
zitetno skupščino, me res nadvse
zanima. Kot je —j videl 12 moje-
ga članka, na taka vprašanja od-
govarjati ni težko Mnogo teže se
ie z nekom prcrckati o stvareh, ki
iih ta — v tem primeru tovariš
—j, tie pozna.

Ob koncu še 0 tonu obravnava-
nega čhnka: V kaki zvezi je na-
s!ov »Riri funkcionar ni monopol«
z vsebino čianka, nisem mogel
dognari in mi rudi nihČe od tova-
rišev, ki sem jih vprašal, ni mogel
pojasniti. Zveza med naslovom.in
vsebino se mi zdi bolj podobna
tendenčnemu nacnu pisanja revol-
verskih lisričev kor resni konstnik-
tivni kritiki. ki namcrava odstra-
niti neke napake. Kar pa se tice
»nekulturne priprave raznih zbr>-
ro-vani in prireditev«: v bodoče
bo pri njib gotovo scdeloval to-
variš —j, ki je pokazal živo 7.ani-

manje za kulturne probieme Uni-
.verze in Visckih sol. Zato bodo
— to lahko z gotovostjo sodimo
po obliki in vsebini niegovega
članka — v prihodnje mnogo bolj
kulturne.

Rreferent za asitproD
in kulturo UO ZŠJ

OPOMBA UREDNIŠTVA:
Uredmstvo objavLja gomji čla-

nek v celoti in to kljub temu, da ne
foglaša * vsemi odgovori. Nikako*
pa ne more soglasati z odgovo-
rom, ki ga je tovariš refcrent po-
dal na očitek slabo pripravljenih
/.borovanj in prireditv, kcr vsi do-
bro vemo, da so nekatera na}a
politična zborovanja stvarno bila
v tehmčnem pogledu slabo pri-
pravljena in da je to vzbudila
mnogo ne%odovan)a med n.iVimi
tovanVi. Ceprav ne soglaUmo s
tnnom, ki sta ga oba pisca članka
uporabila, moramo vendarle pri-
pomniti, da se nam zdi prav, da
se je ogfosil z vpraYsan';i cden iz-
med nasib članov, ki dosedaj niso
delali v naliih fommib in tako
postjvili vprasanie tud< na dnev-
ni red nasega Sekretarijata..

Stenografija
Prcdavanja iz stenografije na

ekonomski takulteti lahko obisku-
jejo ysi študenti.

Predavanja so vsak torek od
19.—21. na Ekonomski srednji
ioli. Začetek predavanj 17. mar-
ca 1953. UO ZŠJ

I!J
(Nadaljevanje s 4. strani)

V povedanem tiči torej oči-
tek, da bi mogoče scenarij kot
L..Jno delo bolj uspel, ker v
literaturi racionalno pojasnje-
vanje bolje prenesemo kot v
filmu, kjer mora^o biti ldeje
avtorja čisto drugače, slikov.
no, nazorno, v dogajanju in
življenju razložene in naslika-
ne. Drugače nas film ne pre-
priča in Stupica je v veliki
men, posebno v prvem delu
zapadel nefilmskemu izražanju
svojih idej.

Pri tem mislim na bistveno
linijo tragedije-, na idejno je-
dro m idejni razvoj dela. V
konkretizaciji in atmosferi, de-
korju in sceni pa ge je na-
sprotno Stupica zelo približal
•filmskemu načinu. Skoda, da je
postranske stvari bolj gojil kot
bistvene, ki jih je v primeri z ne-
važnimi subtilnostmi in podrob.
nostmi dekorja naravnost zane-
maril. Seveda so nekatere sce-
ne tudi režijsko zgrešene, po.
cem in ne sodijo v stil dela:
n. pr. ves ples pri Orlovih je
napravljen izrazito na operetn:
način, kjer se celotna množics
vedno zbira okrog protagonista
ko ta samo izvoli odpreti svoja
pomenljiva usta. To z realiz.
mom dela nima nikake zveze
in naravnost moti; nekam sla.
botno je zrežiran dvoboj, pre-
tep obeh junakov in pod. So
pa mojstrski prizori; v dunaj-
ski krčmi, v advokatski pisar-
ni, na sodišču itd.

Dekor je bil zelo skrbno iz-
bran in barvit. Igralci so se.
veda iz neprepnčljivega teksta
težko ustvarjali kaj posebnega.
VI. Skrbinška ]e motila nje-
gova nepotrebnost v iilmu in
je zato svojo vlogo kar dobro
izvozil. Sever je bil po mojem
mišljenju najboljši, ker je Pav.
letova neodločnost prepričala,
kolikor je bilo v njegovi moči.
Stupica je učinkoval precej
dolgočasno, ker ni znai svoje
igre niansirati. Mira Stupica pa
po liku nikakor ni ustrezala
slovcnski Ančki, četudi je ne-
kaj scen lepo odigrala: n. pr.
govor z balkona, pesem. Ostali
niso ne izstopali ne motili.

Motile pa so v filmu neka-
tere površnosti, ki bi jih pri
kontrolnih predvajanjih zlahka
odpravili. Lepak na dunfiskem
kiosku je n. pr. vabil na Kon.
cert in ne na Konzert. Sence
pri pretepu med Ančko in An-
drejem so bile nenaravne, ker
bi jih povzročala le luč, ki bi
svetila pri njunih nogah.

vuj

du!

Vodoravno: 1. vodja slovenskih
socialdemokratov pred prvo sve-
tovno vojno; 10 kmetijski stro-
kovnjak; 17. starogrški govornik
in politik; 26. grška muza; 27.
srednjeveški nizozemski verski re-
formator; 30. vrsta praživali, ki
povzročajo dezinterijo; 31. drevo;
32. sorodnik; 33. struja; 34. vrsta
pesnirve; 35. kemična kratica za
antimon; 36. koralni otok; 37. žen-
sko ime; 38. podredni veznik; 39.
del' telesa; 41. želja, hotenje; 42.
forografski aparari; 46. osebni z.a-
imek; 47. ognjeniški otok v Egej-
skem morju; 50. prislov; 51. vrsra
maske (množ.); 52. vrsta konjske-
ga teka; 54 okrajšani osebni za-
imek 55. grški mitološki junak, ki
;e dobival moČ ob todiku z zemljo;
57. s!ove7nska slikarka, predhod-
nica impresionistov 1861—1926

(ime in priimek); 59. indonezijsko
mesto; 61. števnik; 63. naga, s!e-
čeria; 64. sestradani; 66. vulkan-
ski izmeček; 67. francoski fili?.of
orodje; 72. izurnrli prebivalci na-
in matematik 1596—1650; 71.
šega ozemlja; 74. tesen, malopro-
storen; 76. grški lirični pesnik, ki
je pisal vesele in lahkotne pesmi;
77. žuželka; 78. predbg; 80. oseb-
ni zaimek; 82. tuje žensko ime;
84. mesro v Italiji; 85. kemična
kratica za stroncium; 86. tiačrto-
van, usmerjen; 88. norveški dra-
matik; 90. grška muza; 92. osebni
zaimek; 93. domača žival; 94. ču-
stveni izliv; 95. žival, ki živi v
afriških -pragozdovih; 97. gora v
Beneški Sloveniji; 100. stari pre-
bivalci Iralije; 104 nilov pritok,
ki občutno upliva na njegov vo-
dostaj; 108. predlog; 111. predlog;

Pred popisom prebivalstva
(Nf"da'jevanje s 1. strani)

Obenem z ekonomskim razvo.
jem slovenskega prebivalstva
opazujemo tudi razvoj izobraz-
be. V letu 1880 je bilo na Slo-
venskem še 46 odstotkov nepis-
menih, 68 let kasneje pa, v le-
tu 1948, samo še 2,43 odstotkov.
Znatnejše predele nepismenosti
imamo danes samo še v Prek-
murju in v jugozahodnem dflu
Slovenije, to je v okrajih Ilir-
ska Bistrica in Sežana. Po izo-
brazbi ima na Slovenskem vsak
187. človek fakultetno izobraz-
bo, vsak 35. človek višjo sred-
nješolsko izobrazbo in vsak 13.

Obvestilo
članoni MAK.

Vsi člani Mariborskega aka-
demskega kiuba, ki žele dobiti
podporo iz tovariškega sklada
kluba, naj oddajo do 1. aprila
prošnje Univerzitetnemu odboru
ZŠJ. Prošnje naj vsebujejo O5eb-
ne podatke, priloženo pa naj bo
tudi pripoToči.lo fakuitetnega so-
cialnega referenta in frekventacij-
sko potrdilo. Odbor

prebivalec nižjo srednješolsko
izobrazbo. Največje število di-
plomiranih imajo pravna, filo-
zofska in' tehnična fakulteta.

To je nekaj grobih podatkov
iz preteklih popisov na Sloven.
skem. In čemu popisujemo zo-
pet? Ponnvno popisujemo zato,

%
60

113. orodje; 114. leseno obuvalo;
115. obširno, bogato, Številno;
117. sitnost, tečnost; 119. iralijan-
ski predlog; 120. določeno števiio;
122. pravopisna znamenja; 123.
nagnito, skvarjeno; 126. špansko
mesto, ki leži nasproti Gibraltar-
ja; 127. osebni zaimek; 128. tuje
žensko ime; 130. izumrli evropski
prebivalci; 131. mediteranske rast-
line; 132. francoski pisatclj, ro-
mantik 1810—1857; 133. osebni
zaimsk; 134. brezskrbno življenje;
135. del primorskega kamina; 136.
grški junaški ep; 137. ime in pri-
imek nedavno umrlega slovenske-
ga pisatelja.

Navpično: 1. srednieveško orož-
je; 2. mesto v Armeniji; 3. del pri-
morskega ognjišča; 4. skrajni del
zemljine (dvojina); 5. dva samo-

da bomo vedeli o sebi še več,
da si bomo položili račun o
spremembah v prebivalstvu, ki
so se izvršile v izredno pospe-
šenem tempu gospodarskega in
družbenega razvoja po osvobo-
ditvi, in zato, da bomo razpo-
lagalj s takimi podatki, ki bodo
za mednarodno primerjavo, nam
samim pa riali trdne temelje za
perspektivni pogled v bodoč-
nost. KaV.

giasnika; 6. veznik; 7. časovna
enota, 8. zrelostni izpet; 9. za^e-
tek in konec abecede; 10. rimski
bog ljutbezni; 12. grška črka; 13.
udariti, delno pokvariti 2 udar-
cem; 14. žensko ime; 15. latinsko
»ura«; 16. dva soglasnika; 17. dva
soglasnika; 18. mesto v zahodni
Nemčiji; 19. dva soglasnika; 20.
francoski departma; 21. kazalni
zainitk; 22. žensiio ime; 23. čista
teža; 24. umetna smola; 25. špan-
sko mesto, 28. latinski veznik; 29.
moško irne; 32. vrednostni papir;
38. vprašalni zaimek; 40. denarna
enota, 41 razbijati, ovirati, moti-
ti; 42. zveza, združitev; 43. slo-
venski humoristični pisateij; 44.
hranilen, ima veliko kalorij; 45.
vojaško pokrivalo; 47. rimski filo-
zof, stcik; 48. italijanski slikar
1518—1594; 49. japonsko mesto
porušeno v zadnji vojni; 50. mera
za papir; 51. dva soglasnika; 52.
znan grič pri Beogradu; 53. sred-
njeveški pridigar in asket iz Flu-
rence, predhodnik reformacije; 56.
grška pokrajina; 58. dei noge;
60. napraviti praske; 62. nočna žu-
željka; 65. ploskovna mera; 68.
določeno število; 69. g!ej; 65. na-
vpičiiu, 70. glavni števnik; 73. ita-
lijanski spolnik; 75. veda, ki se
ukvarja z proučevanjem uplivov
okolja na rastline; 77. starosiovan-
ska pijača; 79. predlog; 81 oblika
pomožnega glagola; 83. grika go-
ra; 87. Tuje žensko ime; 89. obli-
ka pomožnega glagola; 91. ime ba-
ieslovnega srednjeveškega junaka,
ki je nastopal v takratnih epih;
96. nedavno umrli, po rodu s!o-
venski pisatelj; 98. izumrli evrop-
ski narod; 99. evropska prestolni-
ca; 101. zaliv in prisranišče v Rde-
čem morju; 102. dva enaka soglas-
nika; 103. porepuh, falot; 105.
skupina hiš; 106. misnčno birje;
107. evr:>pska reka; 109. predlog;
110. ru/e žensko ime; 115. ohrarrt- _
ba, utrdba; 116. ?.oprnn5t, r.epri-
ietnost; 118. ma.djarski politik,
vodja liberalne stranke -1803—
1876; 121. nikalnica; 124. posedu-
ie; 125. žuželka; 126. evropska
denarna enota; 129. določeno Irs-
vilo; 130 anglesko »a!i«; 133.
skrajšan podpredni veznik.

išsiiiiSs v ^ssifsm v@čl@m nttsfu
države naflapšl pregled vseii
moilnih novssfi tn iisiafa Fztiiro
pomiadiiisiciEi vz©rsev ®§iufve po
Isvnriiiikih c o i h

Frj nas sfs vsdno sirelcoviio postrežsisš!

Ray "Sugar" Robinson


